
Dobrla vas: 70 let kulturnega društva
Slovensko prosvetno društvo 

„Srce“ v Dobrli vasi, eno najstarej
ših slovenskih kulturnih društev na 
Koroškem, je v nedeljo proslav
ljalo svojo 70-letnico. Dobrolski 
Narodni dom je bil zdaleč premaj

hen, da bi sprejel vse obiskovalce. 
Številni ljudje so stali pred vrati, 
nastopajoči pa so bili stlačeni v 
garderobi za odrom. Mnogo je bilo 
častnih gostov, program sam pa 
je bila demonstracija življenjske
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NSKS in ZSO pozivata na

POHOD PO
DVOJEZIČNI KOROŠKI
Od Kberka do Brda
v nedeljo, 4. decembra 1977

Za človekove pravice, za člen 7 
Proti zakonu o narodnih skupnostih

Proti zoževanju demokratičnih pravic 
v Avstriji

volje dobrolskih Slovencev in znak 
novega zagona pri aktivnem kul
turnem ustvarjanju.

Med častnimi gosti, ki jih je po
zdravil predsednik društva Tine 
VVastl, so bili župan Adolf Hafner, 
podžupan, poslanec Leo Uster, 
predsednika NSKS in ZSO dr. Ma
tevž Grilc in dr. Franci Zvvitter, 
glavni kandidat KEL dr. Pavle 
Apovnik, šolski nadzornik Rudi 
Vouk, gimnazijski ravnatelj dr. Za- 
biatnik, generalni konzul SFRJ 
Milan Samec in konzul Peter Zu
pančič, predsednika osrednjih kul
turnih organizacij Lovro Kašelj in 
Valentin Polanšek, prošt Franc 
Brumnik, okrajni sodnik dr. Wag- 
ner in številni drugi. Dr. Luka Sienč- 
nik, častni predsednik „Srca“, je 
v zelo zanimivem pogledu nazaj na
kazal najvažnejše postojanke dru- 
števnega delovanja od ustanovit
ve naprej. Prav z ustanovnimi leti 
se je obširno ukvarjal. Dejal je, da 
je zgodovina društva tesno pove
zana z zgodovino posojilnice. Usta
novni občni zbor je bil 25. marca 
1906 pri Harihu, sklicala sta ga 
predsednik posojilnice Janez Srnah 
in kaplan Ivan Kogelnik. Prav ka
plani so bili bistveni stebri ves 
čas od društvenega obstoja. Leta

1907 so igrali prvo igro — „Trije 
tički". Dve leti navrh so sk'enili 
izgraditi lasten oder. Že v tedanjem 
času so Slovence zmerjali za „čr- 
nuhle", da so mogli takoj po vojni 
postati „komunisti“ in „banditi“. 
Leta 1913 je Posojilnica kupila Pa- 
ternužovo hišo, da se zgradi tam 
društveni dom.

Hudi so bili časi po plebiscitu, 
ko je takratni župan Taurer metal 
društvu polena med noge, kjer je 
le mogel. Akoravno društveni dom 
za stanovanje ni bil primeren, je 
zasegla občina prostore. Prvo ob
ravnavo so — na koroških tleh — 
Slovenci izgubili, a so se pritožili 
na ministrstvo ter na vrhovno so
dišče, ki je razsodbo dobrolskega 
sodišča razveljavilo. Prišlo je do 
ponovne obravnave, tokrat se je 
posojilnica poslužha advokata. Ob
ravnavo so na njegov predlog mo
rali preložiti, ker je župan nastopil 
istočasno v vlogi tožnika in sod- 
nika-prisednika. Besni župan je isti 
dan še pustil zapečatiti prostore.

Leta 1938 je dvorano zasede! 
Reichsarbeitsdienst, do leta 1941 
je NSDAP uničila vse društvene za
piske in dokumente, prav tako 
knjižnico, garderobo in upravo ter 
radionapravo. Takoj po vojni so 
francoski ujetniki raztrgali zastor, 
angleži s kurjenjem uničili pod in 
pri odhodu demolirali električne 
naprave.

Po vojni je iz ..Slovenskega ka
toliškega izobraževalnega društva" 
nastalo Slovensko prosvetno dru
štvo „Srce“. Vendar je društveno 
delovanje pešalo, vzrok so bili tu
di nezadovoljivi prostori. Leta 1972 
je dr. Luka Sienčnik, ki je ponov
no prevzel predsedstvo društva, 
prosil župana za podporo. Le-ta ga 
vpraša, kaj društvo sploh dela. To 
vprašanje je dalo društvenikom mi
sliti. S pomočjo Posojilnice so se 
lotili izgradnje novih društvenih 
prostorov, farna mladina se jim je 
pridružila, leta 1975 so potem mo
gli otvoriti nove prostore.

Delovanje je medtem šlo naprej, 
da, celo intenziviralo se je. V ne- 

(Nadaljevanje na 5. strani)

9

Zbirališče in čas odhoda: Pliberk, pred Posojilnico, ob 7,30, Borovlje, na Glavnem trgu, 
ob 9,45, Celovec, neasfaltiran parkirni prostor ob glavnem kolodvoru, ob 9,30, Loče, pri 
Pušniku, ob 11.30. Ne pozabite na toplo obleko! Kdor ima, naj vzame za vsak slučaj vrv 
in verige s seboj. Po možnosti naj vzamejo tudi sovozači s seboj šofersko izkaznico. Za 
starejše ljudi bo prevoz z avtobusi.

Zaključna prireditev na Brdu/Šmohor
Informacije: pri krajevnih organizacijah in po tel: 0 42 22-72 5 65, 32 5 50, 84 9 24.
Tiste, ki v nedeljo zjutraj nimajo prilike več za sveto mašo, opozarjamo na zadnja po
koncilska določila, da velja sv. maša v soboto zvečer kot polnovredna izpolnitev nedelj
ske dolžnosti.

Proti psihičnemu terorju 
Proti političnim procesom

Za enakopravno gospodarsko pospe
ševanje južne Koroške
Pohod bo z osebnimi avtomobili ob vsakem vremenu.

v
A

Pogled na častne goste v Dobrli vasi.

Svoboda slovenskega kristjana
K temi ..Problem svobode za slo

venskega kristjana na Koroškem" 
je pred ljubljansko teološko fakul
teto spregovoril zadnjo sredo 
osrednji tajnik NSKS Filip VVarasch. 
Dejal je, da je koroška sinoda kot 
prvi cerkveni gremij na Kroškem 
priznala problem kot takega. Ško
fija je s tem prvič po 50 letih pri
znala resnost problema in potrebo 
po reševanju problema.

Koroška sinoda je nadalje pri
znala, da obveznosti iz avstrijske 
državne pogodbe in njenega sed
mega člena niso izpolnjene. Toda 
ne navede konkretno, katere ob
veznosti niso izpolnjene, niti ene 
ne navede. Sinoda poudari dolžnost 
kristjanov, da sodelujejo pri ure
ditvi koroškega spora in ponudi 
se državi za posrednico pri reše
vanju tega spora. Kot nadaljnjo po
zitivno točko je treba omeniti, da 
je sinoda poudarila dolžnost 
krščanskih članov večinskega na
roda, da se zavzamejo za jezikov
no in kulturno samostojnost manj
šin. Koroška škofijska sinoda je

nadalje priporočila:
a) duhovščini dvojezičnega ozem
lja, da se priuči obeh jezikov;
b) dvojezičnost župnijskih formu
larjev;
c) avstrijski državi — reformo za
kona o šolstvu glede pouka 
krščanskega nauka.

Kot negativne točke je omenil, 
da je bil cilj prizadevanj sinode 
„sprava“, „mir“, ne toliko pravica, 
sploh pa niti besede ni bilo reče
nega o popravi po cerkveni krivdi 
zamujenega ali uničenega.

Leta 1922 je bilo na južnem Ko
roškem 81 far s slovenskim litur
gičnim jezikom in 17 dvojezičnih. 
Leta 1976 pa je bilo 8 slovenskih 
far, 66 dvojezičnih in 24 izključno 
nemških na področju južne Koro
ške, kjer je bilo I. 1922 še 98 vsaj 
dvojezičnih far.

VVarasch je omenil, da je tisti 
čas o „spravi“ in „miru“ dosti pi
salo koroško časopisje, kakor piše 
vselej, ko je treba pomiriti Slo
vence, ko koroškim Slovencem 
spet vzamejo katero pravico.
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GOSPODARSKI KOMENTAR:

Problemi kmetijstva v parlamentu
Zadnja leta postajajo problemi 

kmetov na mednarodni ravni če
dalje aktualnejši. Celovito gledano 
gre za dolgo vrsto vprašanj, ki jih 
je treba rešiti,
S da bodo ljudje, ki delajo v 
kmetijstvu, za svoje delo dobili za
gotovljen zaslužek, ki bo odgovar
jal onemu v drugih poklicih,
® da bo tudi v primeru resnih 
mednarodnih finančnih in vojaških 
zapletijajev zagotovljena oskrba 
prebivalstva z potrebnimi kalorija
mi in
® da bo ostal življenjski prostor 
ljudi takšen kot je in da se ne 
bo poslabšal.

S temi problemi in z dolgo vrsto 
s tem povezanih vprašanj se mo
ramo že precej let soočiti tudi v 
Avstriji. V stvari družbenih vpra
šanj leži, da se njihova problema
tika ni zmanjšala, marveč da se 
očitno veča. Kmečki človek je bil 
v razvoju industrijsko-konzumne 
družbe puščen ob robu. Zato posta
ja čedalje bolj družbeni problem. 
Tudi pri nas je število tistih, ki or
jejo in sejejo in ki vzrejajo in pita
jo, v zadnjih letih čedalje bolj na
zadovalo, medtem ko je število ti
stih, ki hočejo vsak dan po svojih 
željah pogrnjeno mizo, iz leta v 
leto naraščalo. Žal naši družbeni 
činitelji s tem povezane problema
tike ne jemljejo tako resno na zna
nje kot po deželah, kjer je delež 
kmečkih proizvajalcev medtem že 
padel pod deset odstotkov celo
kupnega prebivalstva. Pri nas se 
zaenkrat giblje še preko deset od
stotkov, po deželah na zahodu pa 
znaša le še 5 do 7 odstotkov.

Baš zaradi teh okoliščin in spri
čo strukture avstrijskega kmetij
stva in njegovih prirodnih pogojev 
je zadnje tedne na politični ravni 
v polnem teku dokaj trda diskusija 
glede vpršanja: kakšno vlogo pri
soja družba kmetijstvu in kaj je pri
pravljena prispevati za reševanje 
njegovih problemov in za zagoto
vitev prehrane prebivalstva?

K temu vprašanju v pojasnilo na
slednje:

1. Od leta 1960 je v veljavi zakon 
o kmetijstvu. Njegov instrumentarij 
obstaja iz naloge vlade, da pred 
vsako proračunsko debato v par
lamentu predloži poročilo o polo
žaju kmetijstva (zeleno poročilo) v 
preteklem letu in da istočasno 
predloži načrt za pospeševanje 
kmetijstva v naslednjem letu (ze
leni načrt).

2. Iz zelenega poročila za leto 
1976 je mogoče povzeti, da se je 
celokupna vrednost kmetijske pro
izvodnje zvišala za 4,5 odstotkov, 
torej znatno manj kot je padla kup
na moč pridelanega šilinga. Kmečki 
ljudje torej svoj zaslužek niso mo

gli zvišati tako kot so se podražile 
cene gospodarskih in osebnih po
trebščin na kmetiji.

3. S pomočjo vrste reform na 
področju pospeševanja kmetijstva, 
do katerih je prišlo v zadnjih letih, 
je uspelo skrčiti razlike med do
hodki ravninskih kmetov in med 
onimi hribovskih kmetov. Vendar 
slednji še zdaleka ne dosegajo let
nega zaslužka, kakor ga imajo rav
ninski kmetje, kaj šele zaslužka 
ljudi, ki so zaposleni v industriji 
in na terciarnem sektorju gospo
darstva.

4. Na osnovi zadnjega zelenega 
poročila je vlada parlamentu pred
lagala, da za leto 1978 v državnem 
proračunu v prid kmetijstva in v 
prid oskrbe prebivalstva z živili o- 
dobri naslednje izdatke:
® za splošno pospeševanje kme
tijstva 31,8 milijonov šilingov,
® za izvajanje posebnega pro
grama v prid gorskih kmetov 
453,6 milijonov šilingov.
® za akcije na področju zelene
ga načrta 942,6 milijonov šilingov in 
® za vodno gospodarstvo 984 mi
lijonov šilingov.

Skupno s personalnimi in stvar
nimi izdatki kmetijskega ministr
stva in njegovih ustanov je pred
videnih 3,9 milijard šilingov izdat
kov.

5. K tem ukrepom neposrednega

Herbert Bacher v bodoče ne bo 
več prvi mož koroške OVP. Ta 
sklep strankinih gremijev so v po
nedeljek sporočili malce presene
čeni koroški javnosti. Sicer je Ba
cher najpozneje od leta 1975 na
prej nosil na sebi znamenje pora
ženca, kateremu ni uspelo dati svo
ji stranki večje pomembnosti. Med
tem pa je deželni svetnik Stefan 
Knafl pridobil zase večino v OAAB- 
ju, delni organizaciji OVP za delo
jemalce, v tej zvezi pa je bila iz
rečena možnost po delitvi funkcij 
partijskega predsednika in glavne
ga kandidata pri naslednjih dežel- 
nozborskih volitvah. Zadnjo nede
ljo pa je po internih razpravah in 
bojih, o katerih je v javnosti dosih- 
mal le malo znano, Bacher sam 
končno predlagal Knafla tudi za 
kandidata za predsednika stranke. 
Drži pa vsekakor, da Bacher v 
svoji stranki ni imel več docela va
jeti v rokah. N. pr. je pred dobrim 
mesecom dni izšel letak na vsa 
gospodinjstva, ki ie na naslovni 
strani kazal fotografijo Knafla či
sto v stilu aspiranta za deželnega

pospeševanja kmetijstva — ki je 
po uvodoma nakazanih problemih 
dokaj skromno — pride še 2,9 mili
jard šilingov, ki jih ima vlada pri
pravljenih ne toliko v prid kmečke
ga prebivalstva kot pa v prid kon- 
zumentov živil in trgovine z njimi. 
Od tega zneska je predvidenih
® 485 milijonov šilingov za izdat
ke po zakonu o gospodarstvu z ži
tom,
# 1758 milijonov šilingov za iz
datke po zakonu o gospodarstvu 
z mlekom,
® 453 milijonov šilingov za izdat
ke po zakonu o pospeševanju trga 
s klavno živino in z mesom,
® 50 milijonov šilingov za izdat
ke po zakonu o gospodarstvu s 
sladkorjem in
® 103 milijone šilingov za izdat
ke po zakonu o izravnavi cen s 
krmnim žitom.

To so visoke postavke, če upo
števamo, da je prav na področju 
mednarodnega tržnega gospodar
stva (import/eksport) posebno na 
področju mleka in oljaric mogoče 
najti vrsto možnosti, da bi taisti 
državni prispevek prišel v večji me
ri v prid

a) avstrijskih kmetov,
b) avstrijskih konzumentov živil 

in
c) boljše zagotovitve oskrbe pre

bivalstva v času mednarodnih kon-

glavarja — brez vednosti Sacher
ja.

Že dolgo pa so v OVP diskutira
li, ali zastopnik kmetijstva sploh 
še vleče, saj število nesamostojno 
zaposlenih stalno narašča in 
kmetijstvo, tradicionalno zaledje 
OVP, tej stranki ne more več za- 
sigurati večine. Veliko se je govo
rilo tudi o osebnosti, o značaju Sa
cherja, ki da svoji stranki ne more 
odpreti simpatij novih volilcev. O 
značaju se je govorilo tudi na zad
nji tiskovni konferenci, ko sta Knafl 
in Bacher predstavila javnosti spre
membo na vrhu stranke. Oba sta 
zatrjevala, da je bila odločilna 
predvsem narava Knafla. Toda z 
naturo samo se volitve ne dajo 
zmagati. Kaj več o morebitnih no
vih programskih točkah ali strate
gijah hoče Knafl šele povedati na 
občnem zboru stranke, ki bo 20. 
maja naslednjega leta. Če pa kdo 
iz maloštevilnih indicov kljub te
mu hoče kaj razbrati, temu bodi 
povedano: Knafl se je predstavil 
tisku kot bodoči strankin poglavar 
v rjavem koroškem gvantu, med
tem ko ga Bacher očitno ne potre-

fliktov, ko ne bomo mogli več uva
žati, kar smo se navadili uvažati.

Pod črto: Če bi v primeru resnej
ših mednarodnih konfliktov neke 
pomladi izpadla možnost uvoza 
nafte in beljakovinskih krmil, po
tem kljub sedanji prepotentni me
hanizaciji avstrijski kmetje ne bodo 
v stanju, da svoja polja pravočasno 
preorjejo in osejejo, da obdržijo 
molznost svojih krav in da zago
tovijo oskrbo z mesom in mesnimi 
izdelki. Čez pol leta bi potem ime
li veliko večje primanjkanje osnov
nih živil kot smo jih imeli v oblet- 
jih zadnjih dveh svetovnih vojn, 
kajti v tem primeru skoraj nikjer 
ne bi našli par konj ali volov, še 
težje pa njim odgovarjajoče poljsko 
orodje.

V osnovi problematike kmetijstva 
gre torej v bistvu za to; kaj je naša 
družba pripravljena prispevati za 
dolgoročnejše skladiščenje osnov
nih potrebščin zagotovitev kmetij
ske proizvodnje in za skladiščenje 
njenih pridelkov najmanj za leto 
dni?

Prav na to vprašanje pa politiki 
„otoka blaženih" doslej še niso 
dali odgovora, čeprav bi ga bili v 
prid oskrbe prebivalstva z živili že 
davno dolžni dati. To in pa vpra
šanje nadaljnje usode kmečkih lju
di na svojem gruntu pa pušča tudi 
sedanja vlada kratkoročnega do- 
padanja iz svojih daljesežnejših po
litičnih vidikov. (bi)

buje več, saj mu kljub vsem toza
devnem trudu — udeležba na ve
čini Heimatdienstovskih proslav —, 
ni prinesel potrebne sreče. Saj je 
tudi VVagner oblekel v volilnem boju 
koroški gvant in ga nosil s tako vne
mo, da so hudobni jeziki govorili, 
da gre celo z njim spat. Knafl bo 
očitno skušal biti spretnejši s ko
roškim gvantom ...

V OVP torej ne sledi morda mlaj
ši starejšemu, ampak obratno: 
Knafl je 51, Bacher 47 let star. Ugi
banja, kaj bo delal Bacher v bodo
če, se bodo vrstila še naprej. Ofi- 
cialno je bilo rečeno, da bo Ba
cher tudi še po letu 1980 član ko
roške deželne vlade kot agrarni 
referent. Zaradi penzije — Bacher 
je 17 let član deželne vlade — pa 
je bolj verjetna varianta, da bo 
šel Bacher s političnega odra kot 
namestnik deželnega glavarja ter 
potem v kakšni drugi funkciji po
čakal tista leta, v kateri pokojnina 
miruje. Sicer se je na tiskovni kon
ferenci odpovedal oskrbovalnim 
mestom, vendar pravijo poučeni 
krogi, da ljubimka s predsedstvom 
rajfajznove zveze.

Stavka in demon
stracija v Trbižu

Že nekaj časa je slišati vesti, da 
nameravajo zapreti rudnik svinca 
v Rajblju, ker da se izkoriščanje ne 
splača več. Strokovnjaki pa so v 
svojih raziskavah ugotovili, da bi 
vsaj še deset do petnajst let lahko 
z dobičkom izkoriščali rudnik.

V protest proti morebitnim ukre
pom proti nadaljnjemu obstoju rud
nika (najprej hočejo odsloviti 280 
rudarjev) je bila v sredo v Trbižu 
velika demonstracija povezana s 
splošno stavko, ki so jo radevolje 
podprli Trbižani sami, saj je napre
dek mesta v veliki meri odvisen od 
rudarjev in njihove kupne moči. Kot 
govornik je nastopil tudi trbiški žu
pan Bruno Treu, ki je naglasil po
vezanost prebivalstva z rajbeljski- 
mi rudarji in njihovo usodo. Trbiž 
ne sme postati umirajoče mesto, je 
poudaril župan. V kinu Cristallo, 
kjer je bil zaključek demonstracije, 
so spregovorili še zastopniki raznih 
političnih strank in zastopniki de
lavcev iz Tržiča (Monfalcone), Vid
ma in Bele peči.

V znak solidarnosti z rajbeljski- 
mi rudarji so tudi stavkali več ur 
cariniki, kar je povzročilo hujše 
težave pri odpravi tovornjakov.

Kratke vesti
TRIBUNAL „SAHAROV“ V RIMU
® Med zasedanjem tribunala Sa
harov" v Rimu je bilo govora o 
številnih kršitvah osnovnih človeko
vih pravic v državah sovjetskega 
bloka. Med drugim so ožigosaj 
hude kršitve v Bolgariji (več tisoč 
političnih zapornikov, zatiranje 
manjšin) in na Češkoslovaškem, a 
tudi ravnanje z zaporniki v Sovjet
ski zvezi sami in drugod. Kot zna
no, je zlasti vzhodnonemški režim 
stopnjeval „obrambo“ meje do 
stopnje, ki je že zdavnaj pahnila v 
pozabo način straženja v zloglas
nih nacističnih kacetih.

OBSODBA STRAUSSA?
® Vidni politiki in družbeni 
ustvarjalci v Zahodni Nemčiji so 
zahtevali obsodbo Franza Josefa 
StrauBa, ker je v svojih izjavah za
govarjal enega najkrutejših in naj
bolj zločinskih režimov na svetu, in 
sicer Pinochetovo fašistično dikta
turo v Čilu. StrauB je nedavno obi
skal nemške naselbine v Čilu ob 
priliki 150-letnice naseljevanja 
Nemcev v tej južnoameriški repu
bliki. Znano je, da so zlasti nekate
re nemške naselbine med najzve
stejšimi oporami Pinochetove dik
tature. Po zanesljivih poročilih ča
stijo v številnih nemških naseljih 
še z vsemi častmi Hitlerja in njego
ve krvoloke. Prav letos se je p° 
zaslugi nemškega ilustriranega ča
sopisa „Stern“ raznesla po svetu 
vest, kako so v enem takih nem
ških naselij trpinčili nasprotnike Pi' 
nochetove diktature.

Bacher: rjavi gvant bil premalo...

Ob priliki jugoslovanskega državnega praznika je priredil generalni kon
zul SFRJ v Celovcu Milan Samec sprejem, na katerega so bili vabljeni 

predstavniki javnega življenja, pa tudi vidni koroški Slovenci.

Občni zbor KSS Gradec
Klub slovenskih študentov v 

Gradcu je imel 17. novembra 1977 
svoj redni letni občni zbor. Odbor 
je podal poročilo o delovanju v 
zadnjem letu, katerega je po daljši 
diskusiji občni zbor odobril.

Predsednik Popotnik je v svo
jem poročilu omenil, da se odboru 
ni čisto posrečilo uresničiti na zad
njem občnem zboru zastavljenega 
programa, menil pa je, da je Klub 
slovenskih študentov z rezultati 
kljub temu lahko zadovoljen. Pred
vsem, kar odboru izmed glavnih 
točk programa ni uspelo uresniči
ti, je bilo pospeševati solidarnostno 
gibanje, katero je prišlo po 14. no
vembru 1976 v večjo krizo. Morala 
pa bo biti naloga novega odbora, 
nadaljevati že začeto pot. Popotnik

je postavil načelno vprašanje, za
kaj ni več zanimanja za delovanje 
kluba med klubaši samimi. Moral 
je ugotoviti, da na to vprašanje 
pravzaprav nima odgovora. Odbor 
je večkrat predstavljal edino le 
grupacijo, ki je izolirana od osta
lega kluba in deluje neodvisno od 
njega. Klubaši bi se morali bolj 
posluževati pravice kontroliranja 
odbora, česar dejansko ni. Kljub 
temu pa je uspelo klubu realizirati 
precejšen del na zadnjem občnem 
zboru sestavljenega programa. 
Prdvsem, kar se tiče informacije 
klubašev, je treba reči, da je klub 
nudil precej informacije, med dru
gim tudi o zgodovini. Zgodovinski 
krožek kluba je predelal zgodovino 
od leta 1848 do današnjega dne.

Ukvarjal se je predvsem o vlog' 
Slovencev v novejši zgodovini, ka
tera še danes vpliva na razvoj in 
boj slovenske skupnosti. Tudi kul
turni krožek, kateri si je lansko le' 
to zastavil precej obširen program, 
od lastnega ustvarjanja do preda
vanj sodobnih literatov in kritikov, 
je mogel izpeljati svoje načrte.

Novo izvoljenemu odboru pa se 
je naložil program, katerega naj
važnejše točke bi bile I. interna ko' 
munikacija, II. informiranje graške 
nemške javnosti o položaju in bo
ju slovenske narodne skupnosti na 
Koroškem, III. povezava z matičnim 
narodom in IV. povezava in direk
ten kontakt s Koroško.

Novi odbor predstavljajo: pred
sednik Janko K uI m e s c h , pod
predsednik Urban Popotnik, 
1. tajnik Franc VVutti, 2. tajnik 
Franc O petni k, blagajnik An
ton Č e r t o v.
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Dvoje odličnih predavanj, ki sta 
vsekakor vsakemu obiskovalcu po
vedali precej novega, je bilo ob 
koncu tedna na sporedu po naših 
krajih: dr. Hanns Haas je govoril o 
zgodovini koroških Slovencev od 
druge svetovne vojne pa do pod
pisa državne pogodbe, dr. Anton 
Pelinka pa je govoril o možnostih 
Manjšin v demokraciji. Obe preda
vanji sta bili na sporedu v Dobrli 
vasi v okviru kulturnega tedna ob 
70-letnici društva Srce, dr. Haas je 
govoril še v Bilčovsu in dr. Pelinka 
v Šentjakobu. Obisk je bil povsod 
zelo dober in je presegel pričako
vanja.

Oba predavatelja — znanstveni
ka — sta koroškim Slovencem do
bro znana po svoji publicistični 
dejavnosti: zgodovinar dr. Hanns 
Haas je univerzitetni asistent na 
salzburški univerzi, dr. Anton Pe- 
knka pa je profesor za politologijo 
v Innsbrucku in Salzburgu. Oba 
sta objavila številne prispevke v 
Manjšinskem vprašanju v raznih 
Magazinih, dr. Hanns Haas pa je 
soavtor pravkar izšle knjige „Oster- 
reich und seine Slowenen“.

Ko je dr. Haas osvetlil položaj 
koroških Slovencev po drugi sve
tovni vojni, sprva ni mogel mimo 
ugotovitve, da se je predaja obla
sti leta 1945 vršila prav prijate!jsko 
M je gauleiter Rainer izročil oblast 
sedanjim vladarjem z naročilom, 
naj ohranijo Koroško svobodno in 
nedeljeno. Vprašanje, ali so parti
zani padli za Avstrijo ali Jugosla
vijo, je Haas imenoval nemoralno: 
vsk boj proti nacističnemu režimu 
je bil boj za novo Avstrijo, kar po
trjuje tudi moskovska deklaracija 
iz leta 1943: cilj vojne je bila poži
vitev Avstrije, upošteval pa se bo 
avstrijski prispevek k osvoboditvi. 
K temu pa so Slovenci največ pri
spevali. 2e junija 1945 se je ko
roški deželni odbor javno zahvalil 
koroškim Slovencem za svoje mo
ralne zasluge in izrekel svoje obču
dovanje za junaški osvobodilni boj 
jugoslovanskega naroda. Izdelali 
80 katalog petih točk, v katerem 
J'e bilo rečeno, da ima vsak držav
en pravico govoriti v svojem je
ziku pred uradi ter dobiti tudi slo
vanski odgovor na slovenske vloge. 
Ha šolskem področju pa je dr. Jo
ško Tischler z vodjo deželnih ura
dov Nevvolejem izdelal načrt po 
švicarskem modelu, po katerem 
naj bi se vsi otroci dvojezičnega 
ozemlja priučili tudi drugega jezi
ka. Nevvoleta so tedaj krili vsi me
rodajni politiki.

Takratni namestnik deželnega 
9lavarja Ferlitscha je v podkrepitev 
k tej odločitvi dejal, da ne bi bilo 
konca prepirov, če se ne bi vsi 
otroci učili obeh jezikov.

To pa je že bilo vse.
Komaj se je v pogajanjih za 

državno pogodbo in za južno mejo 
izkristalizirala možnost, da se bo 
Jugoslavija odpovedala teritorial- 
n'M zahtevam, so koroške oblasti 
naPele napram Slovencem druge 
strune. Skušali so diskreditirati

9otovila Slovencem obstoj, za ve- 
^izdajalce. Slovensko vodstvo so 
beteli izpodriniti z ustanovitvijo no- 
Ve — poslušne — manjšinske or
ganizacije: toda že kmalu pozneje 
s° tožili, da je za v ta namen 
Ustanovljeni Bund osterreichischer 
Slovvenen (BOS) tako težko dobiti 
člane

Nadvse zanimivo je tudi poroči- 
3 varnostne direkcije za Koroško 
; tega časa: ministrstvu je var
ana direkcija pisala, da je Ko
lška bila že vedno klična celica 
eMškonacionalizma. Visoke naci- 
tične živine so pustili v svojih 
lužbah, slovensko zadružništvo se 
5 Moralo desetletja boriti za od

škodnine, slovenske izseljence, ki 
so se vračali domov, pa so kratko- 
malo hoteli zamenjati za Nemce v 
Jugoslaviji.

Tudi 10. oktober je kaj kmalu do
bil svoj „pravi“ namen: do leta 
1947 ga niso praznovali, leta 1948 
na nedolžen način, leto navrh pa 
že zopet kot izročilo o južni meji, 
ki je isto leto bila zopet zasigura- 
na. K nastanku državne pogodbe 
je dejal Haas, da so pri posveto
vanjih govorili tudi o možnosti štet
ja in je ravno AZ jasno zahtevala

na je pri takem modelu izključen.
V Avstriji vlada tradicionalno 

konkordančni duh še dandanes v 
ustanovi socialnega partnerstva.

Kako izgleda položaj na Koro
škem? Pelinka je prišel do spo
znanja, da je razcepljenost na dva 
tabora podobna temu na Severnem 
Irskem, vendar z razliko, da oba 
nasprotujoča si tabora nista enako 
velika, ampak je eden nesorazmer
no velik in drugi nesorazmerno 
majhen. Na Koroškem narodnostna 
manjšina nima možnosti, da bi

Kako morejo Slovenci, od vseh 
strani povoženi, sploh obstajati v 
demokraciji, imajo sploh kakšno 
možnost? Pelinka: manjšina mora 
biti oz. postati tako neprijetna ve
čini, da jo večina raje soudeleži na 
vladi, samo da bo potem mir. „Biti 
priden se ne izplača," je decidira- 
no ugotovil predavatelj. Slovenci 
so izpostavljeni strukturalni sili ta
ko v gospodarstvu, na delovnem 
mestu, v šoli in tudi psihološko. 
Slovenci bodo mogli obstati le, če 
bodo prelomili ta krog strukturalne

in jih zaradi tega kratkomalo igno
rirajo. Tukaj se je že v preteklosti 
mnogo zamudilo. Slovenci so zgolj 
iz želje, da ne bi ostali izolirani 
zunaj strank, šli vanje in postali 
neke vrste simpatizerške organiza
cije strank. Slovenci so se raje pu
stili izigravati od strank namesto 
da bi sami izigravali stranke. V 
ostalem pa sta osrednji organiza
ciji dali strankam na voljo svoje 
glasove, brez da bi od njih dobile 
primerno protivrednost. Odločilne 
zamude so bile storjene takoj po

„Biti priden se ne izplača
ugotavljanje. Angleški predlog je 
prav tako predvideval ugotavljanje 
pred podelitvijo manjšinskih pra
vic. Po dolgih razpravah pa so se 
zedinili na sovjetski predlog, ki ni 
predvideval štetja. Zanimivo, da je 
deželna vlada po ljudskem štetju 
1951 bila prepadena nad visokim

Hanns Haas

številom Slovencev: računala je z 
dosti manj.

Glede južne meje je dejal dr. 
Haas, da obstaja akt iz leta 1947, 
v katerem pravi Kardelj, da bodo 
sicer stavili maksimalne zahteve, 
vendar bi se zadovoljili z „majhno 
mejno rešitvijo", namreč z odsto
pom Žvabeka in Labota. Če pa tu
di to ne bi bilo uresničljivo, pa bi 
hoteli le imeti tok dravskih elek
trarn. Podobno ponudbo so Av
strijci napravili tudi Italiji zaradi 
Južnega Tirola glede elektrarn v 
Pustertalu.

Prof. Anton Pelinka je osvetlil 
možnosti manjšine v demokraciji. 
Kaj more napraviti manjšina, da 
prepreči, da jo preglasujejo tako 
dolgo, da je ni več? Pelinka je ob
činstvu predstavil razne modele 
demokracije. Pri konkurenčnem 
modelu je vsekakor potrebno, da 
obstaja več ko ena stranka z več 
ko enim kandidatom. Ljudstvo v 
vlogi sodnika odloča, kdo je vre
den, da ga zastopa. Če je pri tem 
modelu ljudstvo homogeno, bo 
zmagal vedno tisti, ki zastopa po
litiko sredine. Kajti v sredini je na
seljenih več volilcev kot so na 
desnem in levem kotu. Če se poli
tik pri homogenih volilcih ozira 
na maloštevilne pripadnike levice 
oz. desnice, bo izgubil številne vo- 
lilce v sredini.

Če volilci v konkurenčnem mo
delu niso homogeni, ampak razde
ljeni na dva tabora, je večina vo
lilcev naseljena na enem ali dru
gem koncu in tak model skoro ni
ma sredine, torej ni skupnega je
zika. Možnost za državljansko voj
no je velika. Tak primer imamo na 
Severnem Irskem. Tretji model je 
konkordančna demokracija, pri ka
teri so vse stranke udeležene na 
oblasti. Mehanizem večina-manjši-

kdaj postala večina. To je prva 
ugotovitev. Drugo pa je vprašanje, 
ali manjšina more odločati o veči
ni. Tudi te možnosti nima, ker so
cialisti niso navezani na sloven
ske glasove. Tudi tretje možnosti 
Slovenci nimajo, da bi namreč bili 
na kateremkoli vplivnem področju, 
n. pr. gospodarstvu, zaveznik ve
čine. Manjšina je namreč kot za
veznik nezaželjena. Če se namreč 
poveže katerakoli večinska stranka 
z manjšino, bo izgubila ob prihod
njih volitvah več kot bi utegnila pri
dobiti.

Pri sklenitvah lanske protimanj- 
šinske julijske zakonodaje pa je iz 
konkurenčnega modela demokra
cije. nastal konkordančni model. 
Vsaj navidezno. Večinske stranke 
pa so konkordančni model narav
nost pervertirale, popačile. Med sa
bo so gojile složnost; pri vsakem 
konkordančnem modelu je poleg 
tega potrebno, da je prikrojeno na 
najradikalnejšega, v tem primeru 
na FPO. To navidezno konkordan
co pa so stranke pervertirale s tem, 
da tistega, ki bi za sistem bil sood- 
ločilni partner, namreč Slovenca, 
sploh niso integrirale v ta model. 
Poleg tega je Heimatdienst v tem 
čudnem nacionalnem partnerstvu 
tihi glavni delničar.

Interesna skupnost delavske mla
dine (ISDM) KDZ se je udeležila v 
soboto in nedeljo, 19. in 20. 11. 
1977 na povabilo ZSM Iskra oz. 
ZSM Iskra-elektromehanika Kranj 
skupnega seminarja mladih delav
cev iz obeh strani meje o položaju 
mladega slovenskega delavca na 
Koroškem. Predsednik ZSM Iskra- 
elektromehanika Kranj Mirko Krč 
je orisal položaj in okolje mladega 
delavca v Sloveniji, Miha Zablatnik 
pa je informiral o položaju mladega 
slovenskega delavca na Koro
škem. V diskusiji je postalo jasno, 
da je potrebno o družbenem po
ložaju mladih matičnega naroda 
kakor koroških slovenskih delav
cev še mnogo informacij za dobro 
poznanje pogojev, v katerih živijo 
mladi v Sloveniji (v sistemu samo
upravnega socializma) in mladi na 
Koroškem (v kapitalističnem siste
mu).
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Glej ga no, našega kanclerja!

sile. Pri tem je treba privilegirano 
vičino zadeti tam, kjer je občutlji
va: pri turizmu, pri mednarodnem 
ugledu na primer. Manjšino bodo 
šele potem upoštevali, če bo na ta 
način sama postala sila.

Pelinka je nadalje o trenutnem 
položaju koroških Slovencev dejal, 
da je v interesu velesil, da v tem 
nevralgičnem prostoru ne pride do 
nemirov. Neizpolnjen člen 7 pred
stavlja za koroške Slovence dobro 
argumentacijsko bazo. Predavatelj 
je dejal, da bi velesile raje izvajale 
rahel pritisk na avstrijsko vlado, 
preden bi dopustile, da bi v tem 
prostoru, ob meji k socialistični 
Jugoslaviji, izbruhnilo krizno žari
šče.

Glede Južnega Tirola je dejal 
Pelinka, da so Južnotirolci hudo 
pritiskali na Avstrijo in se pri tem 
posluževali opozicije, ki je potem 
za Južni Tirol zahtevala vedno več.

Kritično se je Pelinka dotaknil 
tudi solidarnostnega gibanja. Ozna
čil ga je kot iluzijo, kajti solidar
nostni komiteji nikoli ne bodo do
segli take moči in pomembnosti, 
da bi jih morale stranke upoštevati. 
Sploh pa je Pelinka označil prid
nost koroških Slovencev za naj
večji problem. Stranke se zanesejo 
na to, da ne bodo postali nevarni

Ta seminar pomeni prvi korak v 
smeri spoznavanja problemov mla
dega slovenskega delavca na Ko
roškem kakor izobraževanja in iz
popolnjevanja največje skupine 
med koroškimi Slovenci, ki je iz
postavljena največjemu pritisku in 
diskriminaciji, ker je od pretežno 
nenaklonjenega delodajalca popol
noma odvisna. Ta seminar je po
menil tudi pomoč mladine iz ma
tične dežele za konsekventno za
jemanje mladih slovenskih delav
cev in njihovega usposabljanja, da

podpisu državne pogodbe, kjer ko
roški Slovenci takratnega medna
rodnega interesa niso znali opti
malno izkoristiti.

K vprašanju sosvetov je dejal 
Pelinka, da je bila njih odklonitev 
po Slovencih upravičena. Sosveti, 
je dejal govornik, so le navidezna 
rešitev. Dokler Slovenci v njih ni
majo pravice veta, dokler je vla
da navezana na predloge sosveta, 
je sosvet le kozmetična akcija Av
strije za mednarodno javnost.

Anton Pelinka

bodo v stanu se braniti, se uvelja
viti in socialno ter gospodarsko 
napredovati, ne da bi se morali 
odreči slovenstvu.

Ta dvodnevni seminar pa je nu
dil tudi dosti možnosti za medse
bojno osebno spoznavanje, za na
vezovanje osebnih stikov, ki so za 
obstoj slovenske narodne skupno
sti življenjsko potrebne.

Vsi navzoči so izrazili željo, da 
bi navezane stike obdržali in jih 
v bodoče še bolj poglobili in raz
širili.

Anica Plesnik, druga od leve, je vodila delegacijo ISDM KDZ na Bledu.

Enakopravnost za slovenskega delavca

Kakor vsako leto: 8. decembra v Mestno gledališče!
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Slavie ob Dnevu 
republike

Kot prejšnja leta so jugoslovan
ski delavci na Koroškem, vključeni 
v klub „Triglav“, proslavili tudi 
letos dostojno Dan republike, ki ga 
praznujejo v Jugoslaviji 29. no
vembra, v spomin na 29. november 
1943, ko se je na zasedanju AVNOJ 
v Jajcu v Bosni rodila nova Jugo
slavija. Celovško slavje je bilo v 
nedeljo, 27. novembra, popoldne v 
Delavski zbornici.

Jugoslovanski delavci so napol
nili do zadnjega kotička veliko dvo
rano Delavske zbornice in s tem iz
pričali tesno povezanost s svojo do
movino. Med častnimi gosti je bilo 
videti celotno zastopstvo jugoslo
vanskega generalnega konzulata, z 
generalnim konzulom Milanom 
Samcem ter konzuloma Petrom Zu
pančičem in Milanom Miškovom na 
čelu. Milan Miškov je podal tudi 
posebno poročilo o delovanju Tri
glava" in njegovih nadaljnjih na
črtih.

Višek slavnosti je bil vsekakor 
nastop folklornega ansambla Ta
neč" iz Skopja, enega najboljših v 
Jugoslaviji, ki je predstavljal umet
niško dovršeno plese jugoslovan
skih narodov in narodnosti, od ma
kedonskega juga do slovenskega 
severa. Dan poprej je nastopil an
sambel „Tanec“ pri proslavi Dneva 
republike na Dunaju, kjer je nav
zoče pozdravil veleposlanik Novak 
Pribičevič. Tudi na Dunaju so ju
goslovanski delavci do zadnjega 
napolnili veliko športno dvorano, ki 
sprejme okoli dva tisoč gledalcev.

Tudi v drugih krajih Avstrije, 
kjer delajo jugoslovanski delavci, 
so bile podobne proslave ob Dnevu 
republike, državnem prazniku.

Izšla je nova številka 
Pogovorov

Pogovori, literarno — informa
tivno glasilo dijakov Slovenske 
gimnazije v Celovcu, so se spet 
oglasili v avstrijski javnosti.

V preteklem šolskem letu je pre
jel nagrado od ministrstva za po
uk in umetnost in s tem priznanje 
kot eden najboljših listov na Ko
roškem.

Namen lista je, da hoče zajeti 
dijake v čim širšem krogu in jih 
vzbujati k čim večji aktivnosti, za 
delo med koroškimi Slovenci. Dija
kom hoče nuditi možnost, da izra
zijo svoje mnenje tudi v javnosti.

Z željo, pridobiti za sodelova
nje čim večje število dijakov, so 
imeli v preteklosti mnoge nepri
jetne izkušnje.

Pogosto se uredniki lista vprašu
jejo, kako bi dijakom dopovedali, 
naj sodelujejo.

Res, da zajamemo precejšnje šte
vilo dijakov in dijakinj, toda ve
selilo bi jih, če bi se jih še več nav
dušilo za aktivno sodelovanje.

Poudariti je treba, da so bili Po
govori doslej literarno-informativ- 
no glasilo slovenskih dijakov in 
študentov. Zaradi nepripravljenosti 
sodelovanja študentov so ga prekr
stili v glasilo dijakov Slovenske 
gimnazije.

Zadnja, deseta številka, vsebuje 
prozo, pesnitve ter kritiko. Infor
macije so več ali manj vpletene v 
posamezne članke in hočejo pred
vsem izpolniti neresnične izjave v 
javnosti in to bodisi na organizacij
skem področju ali pri volitvah šol
skega zastopnika.

MLINCE 
(Rojstvo sina)

Iz Mlinč je prišla vest, da je 
Cilka W a ko u nig , žena pred-

Dobrla vas: sklenjeni pomembni projekti
Na petkovi občinski seji v Dobrli 

vasi so bili sprejeti predlogi, ki za
gotovijo občanom realizacijo ne
katerih že težko pričakovanih uslug. 
Tako bodo izgradili ceste na šti
rih krajih v občini (na območju Sin- 
če vasi, Humč in Metlove) s po
močjo agrarno-investicijskih kredi
tov v višini 2,5 milij. šilingov, ob
čina sama bo prispevala 375.000.— 
šil. Za druge ceste je na razpolago 
nadaljnjih 500.000.— šil., tako bo
do zelo verjetno tudi popravili ce
sto v Mokrije, kakor je to poleg 
mandatarjev ljudske stranke zah
teval tudi zastopnik Volilne skup
nosti, inšp. Rudi Vouk. Kot je zna
no, sanirajo zdaj državno cesto 
proti Železni Kapli, na občinski se
ji je bil dan predlog, da se v tej 
zvezi predvideva tudi pločnik oz. 
pot za kolesarje med Dobrlo in 
Goselno vasjo.

Dobrla vas bo kmalu dobila nov 
gasilski dom. Občinski svet je nam
reč odobril postavitev le-tega na 
zemljišču tako imenovanega stare
ga templja. Po izjavi župana naj bi 
ta zgradba bila res samo name
njena gasilskim zadevam in kar se 
da ustrezno izpeljana.

V nekaterih krajih občine, tako 
v Pudabu in na Dvoru, trpijo neka
teri precejšnje pomanjkanje vode. 
Občina jim bo zdaj šla na roke in 
jim zasigurala oskrbovanje z vodo, 
v ta namen bodo ustanovljene še 
potrebne zadruge.

Za dobrolsko mrtvašnico name
ravajo nabaviti opremo v vrednosti 
nekaj čez 100.000.— šilingov. Gle
de mrtvašnice v Sinči vasi se je 
občinski svet po daljši diskusiji od
ločil za odkup že od firme Mischitz 
doslej uporabljene opreme.

Traso, na kateri je bila svojčas 
železniška proga, hočejo avstrijske 
železnice prodati posameznikom, 
kar pa gre samo preko občine Do
brla vas, občina bo tozadevno pre
vzela posredovalno vlogo.

Če bo prišla občina z lastnikom 
na skupni imenovalec glede odku
pa Zablatnikovih travnikov (okoli 
95 ha), bo morda kaj kmalu na tem 
območju izkopano umetno jezero. 
Kakor je bilo slišati na občinski se
ji, bo občina angažirala celo vrsto 
strokovnjakov za pripravo tega pro- 
jetka, ki utegne biti precej obetajoč 
za tujski promet celotne pokrajine.

Prav v kulturnem tednu dobrol-

Rajštarjev zbor: nepozaben užitek
„Nekaj let smo že čakali na ta 

zbor. In če bi morali še nekaj let 
čakati, bi po koncertu morali reči: 
,Hvala Bogu, da smo čakali!‘“ S 
temi besedami je povzel predsed
nik Krščanske kulturne zveze Lovro 
Kašelj ob koncu koncerta Mladin
skega pevskega zbora Maribor vti-

menjavali, kljub temu je bil zbor 
interpretaciji pesmi vedno kos. Naj 
je šlo za pianissimo ali fortissimo, 
zbor in dirigent sta vedno obvla
dala zahteve.

Pri tem sestavljajo zbor pevke 
(po večini) in pevci (le štirje fantje) 
osnovnošolci od sedmega leta na
prej tja do štirinajstega, petnaj
stega. Včasih si se poslušalec 
zbal, da se nežni glasovi ne bi 
prelomili navzlic zahtevam, ki jih 
posamezne skladbe terjajo. Ne, ni
so se zlomili, so predobro izvež- 
bani, dirigent pa je pedagog, ki ve, 
kaj more zahtevati od svojih varo
vancev.

Osnovnošolci, ki jih Rajšter iz
bere za svoj zbor, obiskujejo tudi 
naprej svojo šolo, kljub intenziv
nim, a dobro motiviranim vajam. 
Tudi med nastopoma na Koro

škega društva „Srce“ je občinski 
svet razpravljal tudi o podpori de
lovanju tega društva. Društvo je 
svojo prošnjo utemejilo z dejav
nostjo mešanega zbora, folklornih 
skupin in z drugim delovanjem. 
Prošnjo je društveni odbor zaklju
čil z željo po velikodušni podpori 
in s pričakovanjem, da bi se kon
čno uresničile tiste „velike bese
de" (o pospeševanju manjšine, 
prip. ured.). Na velikodušnost man
datarjev je župan A. Hafner ape
liral s pripombo, da pač kot gra- 
tulant laže gre na slavnostno prire
ditev (na katero je društvo „Srce“ 
povabilo ves občinski svet), če pri
nese tudi kakšno darilo. Sociali
stična frakcija je predlagala pod
poro za 10.000.— šilingov. Insp. 
Rudi Vouk je kot namestnik man
datarja Volilne skupnosti, Tineta 
VVastla, s svojo izjavo ..najtopleje 
podprl" prošnjo društva in dejal, 
da je društvo pri letošnjem slavju 
občine tudi aktivno sodelovalo, če
prav to nekaterim ni ugajalo.

Vodja frankcije OVP, dež posl. 
L. Uster, kulturni referent v občini, 
je videl možnost realizacije pred
loga za podporo le v primeru, da 
dobi kulturni referat dodatna sred
stva na razpolago. Ko se je župan 
ponovno izrekel za podporo z be
sedami „ker povsem akceptiram 
delovanje društva in ker gre za 
kočljivo nacionalno zadevo in je 
beseda sama premalo", je občin
ski svet soglasno sklenil podporo 
v višni 10.000.— šil. Spravljiv zaklju
ček so moti'e le besede nekega 
mandatarja OVP (Kopeiniga), ki je 
trdil, da delajo člani društva pono
či nemir.

škem so se — po pliberškem kon
certu — peljali nazaj v Maribor, 
naslednji dan obiskali šolo in zve
čer zopet prišli na koncert v Ce
lovec. Zaradi (prestižne?) neuvi
devnosti neke osrednje kulturne 
organizacije so morali vzeti ta na
por nase in jim ni bilo mogoče pre
nočiti v Domu v Tinjah. V kratkem 
bodo nastopili na turneji po Veliki 
Britaniji in snemal jih bo BBC.

se publike, ki je v ponedeljek v 
srednji dvorani Doma glasbe imela 
priložnost slišati edinstvena izva
janja tega zbora — dan poprej pa 
rojaki v Pliberku.

„Rajštarjev zbor". Ta pojem je 
precej koroških Slovencev že dalj 
čas poznalo in istovetilo z njim 
nadpoprečno kvaliteten zbor. Zna
no je tudi na Koroškem Raj- 
štarjevo ime kot znamka pevovod- 
ske osebnosti. Toda vsi poslušalci 
obeh koncertov so obstrmeli ob 
kvaliteti podajanja mladinskega 
pevskega zbora iz Maribora. Vsi so 
sicer vedeli, da je ta zbor dobil 
številne narodne in mednarodne 
nagrade, kljub temu začudenje nad 
kvaliteto. Strmenju je sledilo nav
dušenje, ploskanja ni hotelo biti 
konec...

„Rajštarjev zbor" je v prvi polo
vici koncerta predvajal klasične 
zborovske mojstrovine. Bile so 
vseskozi težke pesmi, ki jih je zbor 
predvajal. Tempi, tonski način, di
namika, izvor in stil pesmi so hitro

ZA TISKOVNI SKLAD SO 
DAROVALI:

Vera Pirej in Gregor Krištof 
uspela pri plesnem prvenstvu

sednika SPD »Danica" v Šentvidu 
v Podjuni, Stanka VVakouniga, ro

Ignac Domej, Rinkole 
Simon Lepušic,

šil. 140.—

dila sinčka, ki so mu dali pri krstu Podgorje 10 šil. 100.—
ime Danijel.

Srečnima zakoncema iskreno
Janko Ogris, Bilčovs 
Miroslava Kopeinig,

šil. 100.—

čestitamo in jima želimo, da bi Ladine šil. 20.—
družinski cvet v življenju dobro Jožef Mečina, Gora šil. 20.—
uspeval. Andrej Ogris, Drabunaže šil. 20.—

V soboto, dne 26. novembra, je 
bilo v Delavski zbornici v Celovcu 
avstrijsko državno prvenstvo stan
dardnih plesov v skupini D, C, in 
B. Nastopali so najboljši plesalci iz 
Avstrije.

V skupini D, v katerem sta nasto
pila tudi Vera P i c e j in Gregor 
Krištof, oba iz Šmihela pri 
Pliberku, so plesali 4 plese: du
najski in angleški valček, tango in 
kvikstep.

Vera in Gregor plešeta za TSK 
Spanheim v Celovcu, ki ju uči g. 
Eduard Eichler. Bila sta edina v tej 
skupini, ki sta zastopala Koroško.

Podpirali so ju navdušeni gle
dalci, (med njimi tudi okrog 50 
Slovencev) z bučnim aplavdiranjem.

V nabito polni dvorani Delavske 
zbornice sta bila Vera in Gregej 
nekoliko nervozna, kajti to je bil 
njun prvi nastop. Zasedla sta med 
23 pari plesalcev dobro 15. mesto. 
K temu jima iskreno čestitamo.

V tej skupini sta zmagala Robert 
Bernard in Ingrid Vidovič, TSK 
Casino Gradec, v skupini C Feik 
Schlosser in Krista Summer, TSK 
Casino Gradec in v skupini B Alb
recht in Katharina Tertzka, Impe- 
rial Dunaj.

® Knjigo ,,'Osterreich und seine 
Slowenen“ bosta avtorja dr. Stuhl- 
pfarrer in dr. Haas predstavila dne 
8. decembra 1977, ob 19.30 v ga
leriji Hildebrand.

MIKLAVŽ PRIHAJA
Prireditelj: SRD „Jepa-Baško 

jezero" v Ločah 
Kraj: Pušnik v Ločah 
Čas: nedelja, 4. 12. 1977, ob 19. uri
Miklavža, ki bo obdaril otroke, bo
do pozdravili:

tamburaški zbor iz Loč, 
otroški pevski zbor, 
šolarji z recitacijami.

Starše z otroki, ter prijatelje na
šega društva prisrčno vabimo na 
ta večer!

MIKLAVŽEVANJE
Prireditelj: SRD „Danica“ 

v Šentvidu v Podjuni 
Kraj: Šentprimož pri Voglu 
Čas: nedelja, 4. 12. 1977, ob 14.30 
Na sporedu je opereta 

„MIKLAVŽ PRIHAJA"
Izvajali jo bodo domači otroci in 
odrasli.

OPERETA »MIKLAVŽ PRIHAJA"
Prireditelj: SKD Globasnica 
Kraj: Globasnica, pri šoštarju 
Čas: nedelja, 4. decembra, ob 
14.30.

VABILO
Poklicna skupnost likovnih umet

nikov Koroške bo odprla 29. no
vembra, ob 19. uri, v veliki galeriji 
Mestnega doma v Celovcu svojo 
vsakoletno razstavo pod naslovom 

»KOROŠKI UMETNIKI 77“ 
Razstava bo odprta do 11. de

cembra 1977.

SPD „TRTA“ v Žitari vasi vabi na 
filmsko predavanje

»POVEST O DOBRIH 
LJUDEH"

v nedeljo, 11. decembra, ob 14. uri 
v gostilni Planteu v Goričah.

ŠAHOVSKO PRVENSTVO
Na Štefanovo, 26. decembra, bo s 
pričetkom ob 8. uri zjutraj pri šoš
tarju v Globasnici koroško šahov
sko prvenstvo. Vsi prijatelji šaha 
vabljeni!

»AULA SLOVENICA"
V »auli sloveniti" bo odprta raz

stava grafik prof. Lojzeta Spa
cala še do 16. decembra 1977, 
in sicer si jo lahko ogledate od 
ponedeljka do petka med 13. in 
17. uro.

VABILO
Učenke strokovne gospodinjske 
šole v ŠT. RUPERTU pri Velikovcu 
vabijo na prireditev, ki bo v ne
deljo, 11. decembra 1977, ob 14. uri 
popoldne.
Spored prireditve:

Bodi pozdravljena...
Pesmi in deklamacije 
Beseda k prazniku 
ŽENE S SRCEM — igra v 
štirih dejanjih

Svidenja se vesele učenke šole.

Lutkovna skupina „SPD Bisernica" 
vabi na lutkovno predstavo

»PAVLIHA IN ZAKLADI"
v soboto, 3. 12., ob 13.30 v ljudski 
šoli Vogrče,
v soboto, 3. 12., ob 15.30 v farni 
dvorani v Žvabeku.

SPD „TRTA“ v Žitari vasi
vabi na filmsko predavanje
»CVETJE V JESENI"

v nedeljo, 11. decembra, ob 9.15 
(po maši), v farni dvorani v šentlip- 
šu.
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Občni zbor MPZ ..Rož"
šentjakobski pevci so si v ne

deljo, 20. 11. 1977, zvečer ogleda
li kroniko svojega delovanja. Ob
čni zbor mešanega pevskega zbora 
SPD „Rož“, ki je potrdil v funkciji 
starega predsednika Slavka Stick- 
ra> je pozdravil kot goste dva za
stopnika K KZ (prof. Janko Zerzer, 
dipl. inž. Franc Kattnig), zastopnika 
slov. občinske frakcije, Florijana 
Košata in predsednika SRD „Rož“, 
J°zeja Stickra; zastopnik SPZ pa 
se je opravičil.

Predsednikovo poročilo je doka- 
zalo živahno dejavnost zbora, ki je 
v kratki dobi od svoje ustanovitve 
v letu 1974 do danes pel že kar 
blizu 70 pesmi, obogatil nas je s 
tridesetimi krstnimi izvedbami.

šentjakobski pevci so se izurili 
v 65 koncertih in nastopih doma 
'n v inozemstvu. Izkušena in obzir- 
na roka zaslužnega pevovodje Laj- 
Ka Milisavljeviča zagotavlja zboru 
Uspešno delovanje tudi v bodoče. 
Najbolj razveseljivo je brez dvoma 
dejstvo, da število pevcev nenehno 
Uarašča, saj šteje zbor trenutno 
°koli 45 članov. Pevci prihajajo zdaj 
tudi že iz bolj oddaljenih krajev. 
p°leg „Dravcov“ in Hodišanov so 
Se rožanskim pevcem pridružili 
tudi nekateri Ziljani, ki najmanj en
krat tedensko „prburjajo“ iz Zi'j- 
ske Bistrice za Dobračem mimo 
baške Jepe pod Rožco — v Šent
jakob.

Eni „marnvajo“, drugi „morn- 
yajo“, tretji pa „žabarijo“. Rož, Pod
juna, Zilja — venec treh dolin ne 
'e v pesmi, temveč tu zastopan z 
Mladimi in navdušenimi pevci, ki s 
Prizadevnostjo skušajo nadomesti
ti kronično pomanjkanje finančne 
Podpore, ki sta mu krivi po mnenju 
odbora enostransko razdeljevanje

kulturnih subvencij občine in de
želne vlade ter nezadostna podpo
ra s strani osrednjih kulturnih or
ganizacij.

Kar se tiče zadnjih: nekatere ob
ljube, dane ob priložnosti občne
ga zbora, kažejo na pomoč iz te 
nerodne zagate.

Sicer pa bo zbor nadaljeval svo
jo pot: reševanje ljudskega blaga 
pred pozabo in obogatitev naše 
pevske kulture z „novimi in stari
mi" biseri bogate koroške kulturne 
skrinje na eni, in na drugi strani 
zbiranje mladih pevcev v sloven
skem društvu kot eden izmed po
trebnih odgovorov na nekulturno 
avstrijsko manjšinsko politiko.

Živ interes pevcev je pokazalo

OBČINA ŽITARA VAS:

Pospešena izgradnja cest

pridno sodelovanje vsakega posa
meznika pri sporedu občnega zbo
ra, ker je omogočilo plodno disku
sijo in tako tudi uspešen potek te
ga vsakoletnega posveta pevcev.

Nedeljski večer sta zaključila 
ogled filma in diapozitivov, ki je 
odkril gostom razvito družabno živ
ljenje šentjakobskega zbora v zad
nji poslovni dobi. Morda še to: 
šentjakobski pevci se prav gotovo 
tudi zdaj še razveselijo vsakega 
novega pevca. V sredo zvečer je 
vaja v društveni sobi... F. S.

PS: K očitku ..nezadostne pod
pore s strani osrednjih kulturnih 
organizacij" naj omenim le dej
stvo, da se odbor pevskega društva 
za tako podporo do občnega zbora 
ni pobrigal, kar je ..priznal" pred
sednik Slavko Sticker v diskusiji 
na občnem zboru samem.

F. K.

Popolna izgradnja ceste od Pre
boja do Malčap je finančno zasi- 
gurana, je bilo povedano na ob
činski seji, ki je bila pred kratkim 
v Miklavčevem. Dežela bo do leta 
1979 prispevala precejšnje vsote 
za ta namen, okoli 2,5 milijona ši
lingov, enako dobri izg ledi so za 
povezavo Žitare vasi s Selami. V 
zvezi s cesto do šole v Žitari vasi 
je bilo slišati iz vrst odbornikov 
nekaj pikrih besed na cerkveno 
upravo v Celovcu, ki da zahteva za 
odkup zemljišča „nekrščansko“ 
ceno. Da se bodo cestne razmere 
izboljšale tudi še na drugem kon
cu občine, je bilo povzeti iz poro
čila župana in diskusijskega pri
spevka občinskega odbornika J. 
Urha od Volilne skupnosti: v do
glednem času bo na razpolago as

faltirana cesta od Stare vasi na 
Plaznico. Stroški izgradnje bodo 
znašali okoli 5 milijonov šilingov, 
30 % finančnega bremena bo pre
vzela občina, krajani pa bodo dali 
na razpolago zemljišča za razširi
tev ceste. Glede tega je vodja Vo
lilne skupnosti, Jože Golavčnik, iz
razil veliko zadovoljstvo, češ da 
to končno pomeni vzpostavitev ena
kopravnih odnosov med občino in 
njenimi občani tudi v tem predelu 
občine.

Na tej seji je žitrajski občinski 
svet tudi soglasno odobril dodatni 
redni proračun v višini domala pol 
milijona šilingov, povišal ceno 
uslugam občinskega strojnega par
ka in spremenil namembo zemljišč 
v smislu zaprosilcev. V zadnji za
devi je občinski odbornik Hriber
nik (VS) zahteval glasovanje o vsa
kem primeru posamič, kakor je to 
v drugih občinah itak navada in s 
tem predlogom tudi prodrl.

Na dnevnem redu so bila še po
ročila kontrolnega odbora ter re
ferentov za kulturo in tujski pro
met. Z ozirom na nazadovanje tu
rizma v pretekli sezoni so se man
datarji odločili za pristop žitrajske 
občine k propagandni skupnosti 
Južna Koroška.

V soboto, 12. 11. 1977, je bilo 
športno srečanje mladih ZSM Is
kra in članov Mladinskega kluba 
Šmihel v Farni dvorani v Šmihelu 
pri Pliberku. Športniki obeh orga
nizacij so se pomerili v namiznem 
tenisu. To tekmovanje se je kon
čalo s 3:2 za Šmihelčane.

Ob tej priliki je podarila ZSM 
Iskra-elektronika Kranj članom 
Mladinskega kluba Šmihel stereo- 
gramolon ter zbirko gramofonskih

Zastopnik ZSM Iskra predaja stereo- 
gramofon predsedniku MKŠ Marjanu 

Feri.

plošč. S to ozvočilno napravo — 
ki so jo Šmihelčani seveda takoj 
preizkusili in posledica je bila, da 
nekaj časa človek nisi čul besede 
— je mladina Iskre ustvarila Šmi- 
helski mladini v njenem klubu 
predpogoje za zabavni del svoje
ga delovanja, kakor je to storila 
tudi za klub-KDZ v Celovcu.

Dobrla f as: 70 let kulturnega... skih besed župana in podžupana, 
saj sta s tem priznala, da živi tu 
tudi slovenski narod. Morda je bil 
to prvi korak k enakopravnosti slo
venščine v občini. Morda. Iluzij ni
mamo, optimizem nam je otežko- 
čen, a upanja nismo izgubili. Pa 
tudi ne življenjske volje.

Predsednik društva, požrtvovalni 
Tine Wastl, je dejal v svojih po
zdravnih besedah: „Zavedamo se, 
da bo treba v bodočnosti veliko 
naporov, da bomo v Dobrli vasi na 
kulturnem polju na novo zaorali. 
Srce človeško, vemo, je sveta stvar. 
Naše prizadevanje, naš optimizem, 
ki ga hočemo vnašati Dobrolčani v 
to naše domače društvo, naj po
stanejo sveta stvar. Atmosfera, v 
kateri se najprej sami znajdemo, 
naj postane živ most do naših so- 
deželanov. V medsebojnem spo
štovanju hočemo gledati drug dru
gemu v oči na vasi, v naši občini, 
na delovnih mestih."

Minulo soboto sta si podala roke 
1 nadaljnjo življenjsko pot neve- 
;a Veronika Kargl in bančni urad
ih Ferdinand Špendal.
Matični uradnik je na željo ne- 

este z lepim slovenskim nagovo- 
izvedel poroko na občini, v cer

kvi je zakon blagoslovil g. župnik 
Jakob Škofič. Domači pevci so peli, 
kot solistki pa sta peli ga. Simčičeva 
in gdč. Magda Korenova.

Na njuni zakonski poti jima že
limo obilo sreče in božjega blago
slova.

KSŠ Gradec predavanje o literaturi
Sredi novembra je gostoval v 

Klubu slovenskih študentov v Grad
cu profesor Matjaž Kmecl, dekan 
''lozofske fakultete in profesor za 
a°vejšo književnost na univerzi v 
VjtJbijani. Predaval je o slovenski 
Keraturi na Koroškem.

Eri tem je nakazal vlogo koroš- 
k'h literarnih ustvarjalcev za vse 
slovensko ozemlje od ustoličeva- 
nia knezov do sredine prejšnjega 
stoletja in poznejše naglo skrčenje 
Koroške literarne ustvarjalnosti v 
Ervi vrsti na poljudno literaturo,
Prinrierljivo s tkim. bukovništvom ob 
Koncu 17. stoletja, kot posledica 
^stočega nemškega nacionalizma 
!n dvakratnega uničenja slovenske 
lr|teligence po prvi in med drugo 
Svetovno vojno, pa tudi, ker je zav- 
Zela v tem času Ljubljana vodilno 
Politično vlogo.

Eri diskusiji so zavzeli nekateri

diskutanti kritično stališče k da
našnjemu položaju koroške slo
venske literature, ki se ne ozira 
več po estetskih in umetniških vi
dikih, temveč le služi sama sebi, 
literati so izgubili vso samokritič
nost, objavijo lahko vse, kar zapi
šejo in doživijo. Zato dobijo aplavz 
pri slovenski (predvsem jugoslo
vanski) publiki, ki na to literaturo 
prav tako ne gleda več iz umetni
škega vidika, temveč aplavdira 
prav vsakemu slovenskemu literar
nemu izrodku, ki se pojavi na Ko
roškem. „Korumpirana“ literatura 
bi bil najboljši izraz za to.

Posebno nevaren je ta najnovej
ši pojav za mlade ustvarjalce, ki 
pri tem propadu samokritičnosti ne 
bodo mogli več razlikovati med 
umetnostjo in konzumskim pro
duktom.

(Nadaljevanje s 1. strani)
deljo je nastopila tudi folklorna sku
pina najmlajših, ki jo vodita Milica 
Šturm in Franjo Miklavc. Prav pri
srčen vtis so napravili na obisko
valce. Prav tako je nastopil mešani 
zbor društva pod vodstvom Albina 
Krajnca. Nadalje so nastopili še 
oktet iz Poljane pod istim diri
gentom, združeni zbor SPD „Trta“ 
iz Žitare vasi in SPD „Vinko Polja
nec" iz Škocijana pod vodstvom 
Jozija Starca, zbor SKD Globasni
ca pod vodstvom Janeza Petjaka 
ter mešani zbor „Danica“ pod vod
stvom Hanzija Kežarja.

Tudi častni gostje so se pokloni
li slavljajočemu društvu: župan Haf
ner je del svojega nagovora po
vedal tudi v slovenščini in sporo
čil društvu veselo novico, da so ob

činski očetje odobrili slavljencu 
enkratno podporo v znesku 10.000 
šilingov, kulturni referent poslanec 
Uster je prav tako spregovoril nekaj 
besed tudi v slovenščini, iz spošto
vanja do tega jezika, kot je rekel. 
Kratke nagovore sta imela tudi 
predsednika KKZ in SPZ, Kašelj in 
Polanšek.

Zgodovina koroških Slovencev, 
zgodovina dobrolskega društva in 
nerazveseljive okoliščine, v kate
rih so morali koroški Slovenci de
lovati, so prispevali k temu, da 
gledamo realno v bodočnost, brez 
iluzij. Bridka zgodovina nam otež- 
koča vsak optimizem, da naen
krat problemov, ki so sožitje bre
menili desetletja, ne bo več. Ve
seli nas vsak najmanjši napredek 
pri zbliževanju. Veseli smo sloven-

STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠČE V TRSTU 

Oton Župančič

Veronika Deseniška
Tragedija v dveh delih (petih dejanjih)
OB STOLETNICI PESNIKOVEGA ROJSTVA

Scena: VLADIMIR RJAVEC 
Kostumi: MIJA JARC 
Glasba: MOJMIR SEPE 
Režija: JOŽE BABIC

ČETRTEK, 8. DECEMBRA 1977, OB 13.30 
V MESTNEM GLEDALIŠČU V CELOVCU
NA OSREDNJO PRIREDITEV VABI KRŠČANSKA KULTURNA 
ZVEZA V CELOVCU

Vstopnice v predprodaji pri krajevnih prosvetnih društvih, pri 
voditeljih Farne mladine, v pisarni Krščanske kulturne zveze v 
Celovcu, tel.: 0 42 22 / 72 5 65 - 24, ter eno uro pred predstavo 
pri blagajni.

Iz Podjune bo vozilo Sienčnikovo avtopodjetje na predstavo 
..Veronike Deseniške" po temle voznem redu:
11.40 Pliberk-zadruga, 11.45 Jamnik, 11.50 Šmihel-Šercer, 12.05 
Šentlipš pri Rečniku, 12.15 Dobrla vas-Sienčnik in 12.30 Škocijan- 
farni dom.
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ČRČEJ: MOJE DRUGO POTOVANJE PO NEMČIJI: (7. nadaljevanje)

Vzorni obrat holandskega kmeta-gruntarja Kaj je s kulturnim domom 
v Celovcu

Skoraj bo že leto od tega, 
kar je avstrijsko ustavno sodi
šče razveljavilo sklep celovške
ga županstva, da koroškim Slo
vencem prepreči gradnjo kul
turnega doma na Kardinalskem 
trgu v središču Celovca. Od te
daj ni prišla v javnost nobena 
vest več, kaj je pravzaprav z 
gradnjo tega doma. Potrebno 
pa bi bilo o zadevi obvestiti 
slovensko javnost, posebno še 
zato, ker je pred kakim letom 
v Sloveniji potekala posebna 
akcija zbiranja prispevkov za 
ta kulturni dom.

Če pomislimo, kakšno nepo
grešljivo vlogo ima danes slo
venski kulturni dom v Trstu in 
si ob tem primeru zamislimo 
tudi vlogo podobnega kulturne
ga doma v Celovcu, nam po
stane jasno, da je vsako zamu
janje njegove izgradnje velika 
moralna in kulturna škoda.

Slovenski Kulturni dom v Ce

lovcu bi bil, najprej, osrednja 
hiša koroško-slovenske kulturne 
in prosvetne dejavnosti. Repre
zentančna koroško-siovenska 
kulturna hiša bi v veliki meri 
vplivala tudi na mišljenje ko- 
roškonemške javnosti, ki danes 
zaradi nepoznavanja slovenske 
kulture z omalovaževanjem in 
predsodki gleda na svoje slo
venske sodeželane. Služil bi 
končno tudi kulturni izmenjavi, 
ne samo med sosednjimi deže
lami, ampak tudi med nemškim 
in slovanskim kulturnim svetom 
in zagotavljal Celovcu posebno 
vlogo v nemškem kulturnem 
prostoru.

Koroško glavno mesto bi se 
potem moralo odpreti evropski 
širini in nemški nacionalni kro
gi, ki ga imajo sedaj popolnoma 
v oblasti, bi se pred duhom ča
sa najbrž kmalu morali umak
niti v ozadje.

Novi list, Trst

Tokrat je bil doma triindvajset
letni sin, ki je dovršil kmetijsko fa
kulteto in postal diplomirani inže
nir. Znal je tudi nemško. Radevo- 
Ije nama bo razkazal obrat, potr
peti morava samo trenutek. Prišel 
je še njegov mlajši brat, ki obisku
je gimnazijo. Prišla je tudi mati, 
krepka petdesetletnica in pa oče, 
gospodar. Bil je visoke postave, 
že precej osivel, a videti še krep
kega zdravja. Bil je lepo nedeljsko 
oblečen. Hotel je iti najbrž k maši 
ali pa je že prišel od nje. Prinesel 
je cel zabojček cigar in prosil, da 
bi vzela in kadila z njim. Pa sva 
se morala zahvaliti, ker oba ne 
kadiva več. Jaz že od leta 1949, 
Drenovec pa šele nekaj mesecev 
in je moral posebno paziti, da bi 
zopet ne zapadel tej škodljivi stra
sti. Tako je puhal Holandec sam 
in nama razlagal svoj obrat. Pri
spel je tudi sin inženir, ki se je bil 
nama na čast nedeljsko preoble
kel. Povedali so, da se je zložba 
zemljišč zelo dobro obnesla. Do
bili so 25 hektarjev kmetijske zem
lje v neposredni bližini svojega 
štirivogelnega dvora. Bilo jim je 
mogoče pregraditi pašnike, tako 
da stoji živina ponoči v hlevu, kjer 
molzejo nato krave v posebnem 
molznem stojišču. Imajo štiriinpet
deset krav. Naenkrat jih molzejo 
lahko osem. Če gre posreči, po
molzejo vse krave v petinštiridese
tih minutah, torej v tričetrt uri. Med 
molžo dobivajo krave vsaka svoj 
obrok močnih krmil. Hlastno jih 
žrejo in pozabijo zraven na nemir
nost pri molži, ali na zadrževanje 
mleka. Molzec, ki natika na vime 
seske, stoji za meter nižje kot kra
ve v stojišču in se mu pri molzi ni 
treba pripogibati ali vsedati. Tudi 
mleka mu ni treba odnašati, saj 
teče samo po ceveh v tri tisoč 
litrov držeči zbiralnik, od koder ga 
vsak drugi dan odpelje tankovski 
voz v mlekarno. Dnevno namolze
jo 22—25 I od krave, skupno 1200— 
1300 litrov od vseh krav. Po ogle
du hlevskih in molznih naprav smo 
si ogledali krave na bližnji paši. 
Bile so črno bele pasme in pri ze
lo dobri reji. Njih črna dlaka se je 
svetila kot nanovo povoščen ško
renj. Pasle so se v sočni, temno
zeleni kratki travi in nosile vimena 
velika kot so bili nekdaj leseni škafi 
(mevtre). Vse so bile brez rogov, 
da se ne ranijo med seboj. Zazna
movane so bile z ognjenim žigom 
vtisnjenimi številkami.

Tako je mlečni kontrolor, ko je 
meril mleko, že od daleč videl, ka
tero kravo ima pred seboj.

Krave ocenjujejo na Holandskem 
po točkah. Njih najboljša krava 
ima štiriinosemdeset točk, od sto 
dosegljivih. Niso ekstremno viso
ke, ampak na solidni nadpoprečni 
višini, od 75—85 točk.

Najstarejša krava je dosegla pri 
dobri storitvi 16 let življenja, kar 
pomeni zelo dobro zdravje živine. 
Tudi sedaj imajo še štirinajstletno 
kravo, z visoko molžnjo. Seme za 
oploditev najboljših krav so že 
večkrat dobili z letalom iz Kana
de. Pokazali so nama potomke te 
kanadske rodovne veje.

Ogledali smo si še kmetijske 
stroje in vozila. Imeli so tri velike 
traktorje, rotarsko kosilnico, ki se 
nikdar ne zamaši, sončna kolesa 
za zgrabljevanje in še nekak me
šalec oziroma obračalnik sena.

Seno za mlado živino so imeli 
stisnjeno v balah. Za krave pa še 
ni bilo nobenega sena na zalogi. 
Krmili jim bodo najbrž samo sila- 
žo iz koruznih stebel in mlade tra
ve, ki jo delajo na kupih na polju.

Nad hlevom so imeli dva velika

LEV DETELA:

Revialni tisk na nemškem jezi
kovnem prostoru razmeroma po
gosto poroča o literarnem dogaja
nju v Jugoslaviji. Znano je, da je 
v zadnjih letih izšlo tudi več anto
loških izdaj jugoslovanskih knji
ževnosti v nemškem prevodu, ki so 
informacije o kulturnem dogajanju 
v Jugoslaviji vsaj delno razširile. 
Pred kratkim pa je avstrijska lite
rarna revija DAS PULT, ki objavlja 
predvsem primere novih literarnih 
načinov, v letošnji 44. številki ob
javila prevode pesmi slovenskih, 
hrvaških in srbskih pesnikov. Od 
Slovencev so zastopani Edvard 
KOCBEK z dvema pesmima v pre
vodu Ine Jun Broda, Dane ZAJC z 
dvema pesmima v prevodu Ine Jun 
Broda in Petra Kerscheta, 
medtem ko je natisnjen tudi po en 
prevod pesmi Petra Levca, Ka
jetana Koviča in Vena Tau
ferja, a tudi več pesmi Srečka 
Kosovela, ki jih je prevedel 
VVilhelm Heiliger. Prepesnjena sta 
tudi hrvaški pesnik Milivoj S I a -

ograjena prostora, v katerih je bi
lo nasutih več ton močnih krmil. 
S tovornjakov so jih kar spihali tja 
gor, nato so po ceveh spuščali 
kravam obroke navzdol naravnost 
v posodo pri mlečnem stojišču.

S ceno mleka niso bili preveč 
zadovoljni, čeravno je nekaj višja 
kot pri nas na Koroškem. Lahko 
bi bila za 10 pfenigov boljša, je 
menil kmet, oče.

Občudovala sva njih gospodar
ski napredek zadnjih deset let in 
jim želela tudi v prihodnosti sreče 
v družini in pri živini. Zahvalila sva 
se jim za zanimivi ogled in se od
peljala k sosedu, kjer sva tudi bi
la pred desetimi leti na ogledu.

Takrat je bilo poslopje tam v sla
bem stanju in so vse strehe to- 
či'e. Hišo je imel najemnik, ki ni 
ničesar popravljal. Danes je bila 
vsepovsod nova opeka na strehi. 
Tudi okna so bila obnovljena. So
sedovi so nama povedali, da je bi
la ta hiša pred leti prodana. Kupil 
jo je nek bogat umetnik-slikar. Po
pravil si jo je, zemljo pa dal v sklad 
za zložitev zemljišč. Iz njega so 
dobili sosedje vsak nekaj, največ 
pa naš sosed s 54 kravami.

(Dalje prihodnjič)

vi če k in Srb Mirko Nagara- 
š e v i č.

Tudi v pravkar izišli novi dvojni 
številki mednarodne kulturne revi
je PANNONIA za prvo polletje 1977, 
ki izhaja v Avstriji, se ukvarja pri
spevek prominentnega mlajšega 
literarnega zgodovinarja frankfurt
ske univerze Franza Friedricha 
Hackla s slovenskim literarnim 
ustvarjanjem. Hackel namreč oce
njuje razpravo graških slavistov 
univerzitetnega profesorja Stani
slava Hafnerja in univerzitet
nega asistenta Ericha Prunča o 
literaturi manjšin v današnji Av
striji, ki je izšla v obširni knjigi o 
sodobni avstrijski literturi, ki jo je 
izdala založba Kindler. Oba avtor
ja razpravljata v pričujočem pri
spevku o literaturi narodnih manj
šin v Avstriji, predvsem o sloven
ski avstrijski literaturi, delno pa 
tudi o hrvaškem slovstvu na Gra
diščanskem.

V isti številki revije PANNONIA 
je objavljen tudi esej Leva Dete-

I a o klopotcih v mehki vinorodni 
obmejni pokrajini na Štajerskem v 
Avstriji, Sloveniji in v madžarskem 
Porabju. Znano je namreč, da je 
Leopold Kretzenbacher pri miin- 
chenskem založniku dr. Rudolfu 
Trofeniku objavil knjižico o poseb
nostih spodnještajerskih ptičjih 
strašil — klopotcev.

Nova številka mednarodne revi
je PANNONIA objavlja seveda še 
številne druge prispevke o kulturi 
na panonskem prostoru. Deszo 
Tandori poroča na primer o pre
vodu literature velikega avstrijske
ga pisatelja Roberta Musila v mad
žarščino, medtem ko je Max De- 
meter Peyfuss priobčil esej o po
kojnem pisatelju Anatolu Baron
skem, ki je izgubil življenje pri le
tošnjem potresu v Romuniji. Mno
ga dela Baconskega, ki se je zad
nji čas mudil kot pisateljski gost 
tudi v Zahodnem Berlinu, so pre
vedena v nemščino. Stefan Hor
vat h poroča o petih novih filmih, 
ki prihajajo iz Prage, medtem ko 
Margit Pflagner piše o književnosti 
nemške manjšine v Romuniji. Se
veda so v reviji PANNONIA objav
ljeni še številni drugi zanimivi pri
spevki, ki jih poživlja in utemelju
je tudi številen slikovni material.

V peti številki nove avstrijske li
terarne revije „PRESSLUFT“, ki jo

na Dunaju izdajajo nekateri mlaj' 
ši pisatelji, so septembra 1977 na
tisnili prevode pesmi Srečka Ko
sovela, Edvarda Kocbeka. 
Jožeta Udoviča in Milene 
Merlak. Podoba je, da sloven
ska modernejša poezija zanima 
kulturno občinstvo na nemškem 
jezikovnem prostoru, saj ga vzne
mirja zaradi drugačnih, čustveno 
obarvanih, domišljijsko razgibanih 
motivov in lirično utemeljenih raz
položenjskih slik. V tem smislu ce
nijo literarne prispevke Jožeta 
Udoviča, medtem ko Edvard 
Kocbek vznemirja tudi zaradi 
dramatično predstavljene eksisten
cialne stiske in zgodovinske usod
nosti. Pesniški teksti Srečka Ko
sovela priklepajo tudi zaradi še 
vedno prisotnih oblikovnih domi
slic in futurističnih slik, medtem ko 
je Milena Merlak že zelo po
sodobila izraz in je na meji med 
ustvarjanjem v slovenskem in nem
škem jeziku, kar dokazuje z dvo
jezično napisanimi teksti — slo
venskimi in nemškimi inačicami —' 
in s teksti v nemškem jeziku.

Berite in širite „nH

Slovenci v nemških prevodih

DR. IVO ŠORLI:

VEČNE VEZI
POVEST

vavavv.-.v.v.v/.v.v.vv.v.v.v.v.vv.v.v.v.v

Toda ti, kakor spet vidim, nimaš potrpljenja, zato ti bom 
v dveh besedah povedal, kako sem spravil svojo ropotijo 
kar v staro živinsko škatlo, pa hajdi na pot! Pravili so, da 
na obeh straneh kradejo, v tovorni vlak pa ti oblastniki 
ne dajo. In tako sva se z mojo žensko od Trsta dalje po 
dve, tri postaje vedno naprej vozila, pa čakala, da se tiste 
slamnjače priguncajo za nama. Tu sva pogledala, ali so 
plombe še cele, pa spet bistahor! Tako sva hodila od Trsta 
do Ljubljane skoraj cela dva dni. Včeraj popoldne pride 
glorija za nama na ljubljanski kolodvor. Pa najdem znanca 
uradnika, ki pravi, da si tu lahko najamem tako imenovane
ga .spremljevalca1. In da sme ta kar k robi, če je notri še 
kaj prostora. ,Ta spremljevalec, velecenjeni, sem jaz!1 se 
mu vljudno priklonim, pošljem ženo s človeškim vlakom 
k Žilihovim naprej, sam pa slovesno zlezem v vagon. Zvle
čem na vrh svojo zakonsko žimnico, se udobno zleknem 
in poženem. Do Zidanega mosta, kamor smo dospeli okrog 
enajste, je šlo kakor po olju, tam pa me odklopijo in pra
vijo, da ima ta in ta tvrdka prednost. Stopim ven, nama
žem kolesa — in glej, naenkrat se spet zavrti! Tu me je

začel skozi tiste špranje mraz tako peklensko tresti, da 
sem hotel vse skupaj prepustiti stari slovenski poštenosti 
in se z brzovlakom še sam odpeljati naprej, ko se spom
nim, da ima postelja v normalnem stanju tudi še zmet- 
nico. S trudom jo izkopljem in kratko malo poveznem čez 
se. Krasno! Celo do žepa sem še mogel in si prižgal ciga
reto! Na Pragerskem se je začelo nekako daniti, odmak
nil sem stranico in kot nekak sendvič do Maribora pre
mišljeval, da nas je vojna spravljala v razne res čudne 
položaje, toda prave groteske si je pridržala šele doba 
po njej. In tako me v tem svečanem trenutku vidiš narav
nost na poti s postaje v več ali manj temno bodočnost. 
Zato za ta čas zdravstvu j! Kje se vidiva zvečer?"

Kocjančič mu je povedal, a nenadoma se je spomnil:
„Ti si bil torej še nekako pred tremi dnevi v Trstu — 

ali si morda kje slučajno srečal mojo ženo?"
„Sem. In sicer dva ali tri dni pred svojim odhodom. 

Pa hčerka je bila tudi z njo. In neki italijanski polkovnik."
„Italijanski polkovnik?" je osupnil Kocjančič.
„Da, prav čeden, simpatičen, še mlad mož. Ko sem po

zdravil, me niso opazili, ker so se ravno nečemu iz vsega 
grla smejali."

„Aha, to je najbrž tisti človek, o katerem mi je že pi
sala!" si je Kocjančič naglo izmislil. „Veš, v stanovanje 
pod njo so ga vrinili, pa se je bala, da še njej kaj ne od- 
jedo — tisto sobo, ki je zdaj po mojem odhodu prazna."

*

Toda s sabo potem ni mogel tako hitro in lahko opra
viti.

„Italijanski polkovnik? In smejali so se! Alma se je

smejala! Kaj naj vse to pomeni? Da so ji tisto sobo res od
vzeli? Toda njeno današnje poročilo je pisano šele pred
včerajšnjim in o tem tam ni besede! Jurca pa je Almo 
videl že skoraj pred tednom dni! No, morda res le slu
čaj no znanstvo — saj vemo, kako vsiljivi so ti ljudje!.

Ne, Bog se usmili — Alma ni tistih! In če je bila tudi 
Ljubica zraven! Saj bi bil že otrok kaj omenil, če bi bil° 
vredno...

Pisal pa ji bom vendar...
Ali pa rajši ne? ... Vsaj ne naravnost... Čudne reči 

to ...

XX.
Čakal je odgovora pet dni. Res, časi še niso rednir 

vlaki imajo zamude, cenzura tu pa tam katero pismo š® 
vedno odpre, in Kocjančič bi se ne bil preveč razburjal' 
Toda le prepogostoma se je pojavil Jurcev polkovnik pred 
njim ...

Naposled se je naveličal in odposlal novo kratko pi' 
smo.

Dva dni pozneje je sprejel odgovor, vendar tak, kakor 
da drugi dopis še ni bil dospel. In tudi brez vsakega pra
vega opravičila za nenavadno zakasnitev. Samo toliko, da 
je morala vendar prej še dobro premisliti, kaj naj mu od
govori. Češ: treba je pač „temeljito pretehtati", ali kaž® 
..lahkomiselno" izgubiti tako lepo stanovanje, kakor g® 
imata z otrokom sedaj. In celo za tak brlog, kakor mu g® 
ponujajo oni tam, ki bi za zdravje tako nežne deklic® 
„lahko še usoden postal!" No, in če ga imata videti itak 
tako poredkoma — gotovo pa še bolj redko, ko ga bodo 
zadrževali bolniki — ali ni bolj pametno, da še malo p°'
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IV AVSTRIJA
1. SPORED

Nedelja, 4. decembra: 15.20 Mor- 
ski volk; film po romanu Jacka Lon- 
jj°na. 2. del: Smer na Urno — 17.00 
^a, dve ali tri; igra z Mihaelom 
“Chanzejem — 17.45 Princ in zdravni- 
ki; risanka — 17.55 Za lahko noč — 
1®00 Klub seniorjev — 19.00 Avstrija 
v sliki — 19.20 Adventni pogovor (2) 
7" 19.30 Čas v sliki in kultura — 19.50 
Šport — 20.20 Kraj dejanja: Deklica 
°d Jam nasproti — 21.50 Šport — 22.00 
^°čni izbor — 22.45 Poročila.

PONEDELJEK, 5. decembra: 9.30 Kaj 
ahko postanem? Varilec — 10.30
Morski volk. 2. del: Smer v Urno — 
7-55 Za lahko noč — 18.00 Omaruru: 

lesarjev vrabec — 18.25 ORF danes 
~~ 18.30 Mi — 19.00 Avstrija v sliki 
J®-30 Čas v sliki, kultura in šport — 
<°00 Šport — 20.55 Nastop v Man
hattnu: Za las — 21.45 Poročila.

TOREK, 6. decembra: 10.30 Mali
0rd: film po romanu Franca Hodsgo- 
ha Burnetta — 17.55 Za lahko noč —
18.00 Živalski raji — 18.30 Mi — 19.00 
J^strija v sliki — 19.30 Čas v sliki, 
bitu ra in šport — 20.00 Šest trditev

arhitekturi — 20.55 Kabaretistični 
spored VVolfganga Teuschla — 21.50 

redozemsko morje — 22.40 Poročila.
Sreda, 7. decembra: 9.30 Kmetijstvo 

danes — 10.30—12.00 Ostri ovinki za

CEflTER AIOBEL+ELEKTRO

Barvni televizor
slikovna žarnica 
(ekran) 66 cm.

Elektronika z modu- 1 
lacijsko tehniko

I S 995©.- 1
Vaš stari aparat zamenjamo ■ 

po najvišjih cenah

Naš tednik
Informacija iz prve roke

damo; vzburljivo pustolovščino doživ
lja lastnik hotela — 17.55 Za lahko 
noč — 18.00 Za smučarski pokal v 
Val d’lseru — 18.25 ORF danes —
18.30 Ml — 19.00 Avstrija v sliki —
19.30 čas v sliki, šport — 20.00 Zgod
be iz Avstrije. Veliki upi Vitusa Jam- 
niga — 21.35 Dva razbojnika — 23.25 
Poročila in šport.

ČETRTEK, 8. decembra: 14.50 Srce 
se vrne domov; glasbeni film o slav
nem dirigentu — 17.55 Za lahko noč
— 18.00 Miklavževa igra; film — 19.00 
600-letnica Osvvalda ven VVolkensteina
— 19.25 Kristjan v času — 19.30 Čas 
v sliki — 19.50 Šport — 20.15 Tosca, 
opera Giacoma Puccinija — 22.25 Fa
tima; film — 23.40 Poročila, šport.

PETEK, 9. decembra: 10.30 Klub se
niorjev — 11.00—12.35 Dunajske zgod
be; šaloigra — 17.55 Za lahko noč —
18.00 Generalica; iz serije „Ljudje" —
18.25 ORF danes — 18.30 Mi — 19.00 
Avstrija v sliki — 19.30 Čas v sliki, 
šport — 20.00 Stari: Verena in Anabe- 
la — 21.10 Obzorja — 21.55 Šport —
22.10 Neustrašeni; pustolovski film iz 
Afrike — 23.35 Poročila.

SOBOTA, 10. decembra: 15.15 Stari 
sodnik: Mineralni izvor — 16.15 Sem 
Elizabeta, kdo si ti? — 17.30 Heidi; ri
sanka — 17.55 Za lahko noč — 18.00 
Panoptikum — 18.25 ORF danes —
18.30 Heinz Conrads — 19.00 Avstrija 
v sliki — 19.30 Čas v sliki — 19.55 
Šport — 20.15 Peter Alexander — 
21.55 Šport — 22.10 Vprašanja kristja
na — 22.15 Dan brez zakonov; razboj
niki držijo v svoji oblasti majhno na
selbino — 23.40 Poročila.

RADIO CELOVEC

NEDELJA, 4. decembra:
07.05—07.35 Duhovni na

govor — Naj pesmica naša 
darilo vam bo.

PONEDELJEK, 5. dec.:
13.45—14.30 Celovški ra

dijski dnevnik — O. Vouk: 
Zapis o sodobni Koroški slov. 
literaturi.

TOREK, 6. decembra:
09.30—10.00 Pisani svet —

13.45—14.30 Celovški radij
ski dnevnik — Šport — Knji
ge za vas (J. Messner: Slo
venska enolončnica).

SREDA, 7. decembra:
13.45—14.30 Celovški ra

dijski dnevnik — „Kdo zna 
noč temno razjasniti... !“ 
(Lit. glasbena oddaja).

ČETRTEK, 8. decembra:
07.05—07.35 V. Zaletel: Fa

tima.
PETEK, 9, decembra:
13.45— 14.30 Celovški ra

dijski dnevnik — Dr. A. Fei- 
nig: Kdo je bil Santonin — 
Pogovor z Lojzetom Spaca
lom.

SOBOTA, 10. decembra:
09.45— 10.30 Od pesmi do 

pesmi — od srca do srca.

2. SPORED
NEDELJA, 4. decembra: 11.00—12.30 

Koncert ORF: Dirigenti, orkestri, so
listi — 18.00 Smučarska gimnastika 
(3) — 18.30 Monte Carlo; ljubezenska 
zgodba — 20.15 Zabava z muziko —
21.45 Brez nagobčnika.

PONEDELJEK, 5. decembra: Angle
ščina — 18.30 Kačji svet — 20.00 40- 
letnik Blagodejni prosti čas — 20.45 
Vstop prost; kulturni magazin — 22.30 
Čas v sliki 2 — 22.00 John Gluckstadt; 
socialno-kritični film.

TOREK, 6. decembra: 18.30 Patenti, 
patenti; iznajditeljski sejem — 20.00 
Skrbi brez pomanjkanja; šaloigra Mar
tina Morlocka — 21.35 Čas v sliki 2 —
22.10 Klub 2.

SREDA, 7. decembra: 18.00 Franco
ščina — 18.55 Operni vodič; Marcel 
Prawy razloži opreo Tosco Giacoma 
Poccinija — 20.00 To je bil „Spotlight“
— 21.05 Čas v sliki 2 — 21.40 Čisto 
navadno življenje: dokumentacija. —

ČETRTEK, 8. decembra: Veliki diri
genti: Seiji Ozava — 18.30 Moskva, 
moja ljubezen; ljubezenski film — 20.15 
Sporočilo (1); revija prihodnosti.

PETEK, 9. decembra: 18.00 Orienta
cija — 18.30 Portret: Hans Makart —
20.00 Aktualno znanje — 21.10 O filmu
— 21.55 Čas v sliki 2 — 22.30 High 
Chaparral.

SOBOTA, 10. decembra: 16.00 Kon
certna ura — 18.00 Podjetnosti gospo
da Hansa (5) — 18.30 Brez nagobčni
ka — 20.15 Vesela satira na moralo in 
običaje Italije — 22.00 Fatty George in 
njegov čikaški jazz.

TV Ljubljana
NEDELJA, 4. decembra: 8.32 Poroči

la — 8.37 Za nedeljsko dobro jutro: 
Festival mladinskih pevskih zob rov Ce
lje 77 — 9.08 625 — 9.38 Užiška re
publika — 10.35 Ostržek — 11.00 Ka- 
rino — 12.30 Poročila — 15.50 Zakoni 
divjine — 16.15 VVestern union, film —
17.45 Poročila — 17.50 Košarka Parti
zan : Cibona — 19.15 Risanka — 19.30 
TV dnevnik — 20.00 I. Ivanec: Nikola 
Tesla, konec — 20.55 Madžarska, od
daja iz cikla Stoletje Revolucij — 21.40 
Okrogli svet — 21.55 TV dnevnik —
22.10 Športni pregled.

PONEDELJEK, 5. decembra: 9.05 TV 
v šoli — 17.10 Vrtec na obisku: Mar- 
sovčki — 17.25 Zakoni divjine — 18.05 
Merjenje elementov valov, raziskovalna 
ladja — 18.45 Mladi za mlade — 19.15 
Risanka — 19.30 TV dnevnik — 20.00 
2. Kozinc: Pravica vasi Brezje — 20.00 
TV dnevnik — Glasbena medigra —
22.25 Šahovski komentar.

TOREK, 6. decembra: 8.30 TV v šo
li — 16.05 Šolska TV — 17.20 Potova
nje okrog sveta — 17.35 Krmar, serija 
zgodbe o psih — 18.10 V gosteh pri 
„Majolki“ — 18.45 Po sledeh napred-

Ameriški Slovenci imajo novo 
radijsko postajo

Ameriški Slovenci v zvezni drža
vi Ohio, zlasti tisti v mestu Cleve
landu in njegovi okolici, imajo se
daj novo radijsko postajo: N. B. N. 
RADIO SCA-106. Vodil jo bo Mario 
Kavčič, ki je bil že doslej odgovo
ren za ves narodnostni radijski 
spored na prejšnji postaji (RADIO- 
VVZAK). Glas nove radijske postaje 
bo sedaj redno prihajal na domove 
vseh ameriških Slovencev na ozem
lju države Ohio. Da, njen glas gre 
celo v sosednjo Kanado, v onta
rijsko pokrajino. M’oč nove postaje 
je petdeset tisoč vatov.

Na tej novi radijski postaji: N. 
B. N. RADIO SCA-106 je Mario 
Kavčič dal ameriškim Slovencem 
najbolj ugoden čas, in sicer: vsak 
večer od 9. (21.) do 12. (24.) ure, 
triurni spored.

Spored za Slovence je vsak dan, 
vključno soboto in nedeljo.

Vsi poslušalci, ki so sledili slo
venskim radijskim sporedom, bodo 
morali seveda kupiti posebni pri
ključek, s katerim jim bo moč sa
mo na ta način ujeti postajo CSA- 
106. Ta posebni priključek stane 
25.— dolarjev.

Brez tega priključka seveda lju
dje oddaj ne bodo mogli poslu
šati.

Vendar je važno to, da so ame
riški Slovenci vendarle prišli do 
svojih lastnih večernih radijskih ur. 
Tako bo odslej možno ameriškim 
Slovencem poslušanje radijskega 
sporeda zvečer, ko je večina ljudi 
doma.

Koroška stvarnost — 
v NAŠEM TEDNIKU

ka — 19.30 TV dnevnik — 20.35 G. E. 
Clancier: Črni kruh — 21.45 Obrazi 
jazza — 22.20 TV dnevnik 22.35 Nogo
met Liverpool : Hamburger SV.

SREDA, 7. decembra: 8.50 TV v šoli
— 10.25 Val d'lsere: Smuk za ženske
— 16.20 Smuk za ženske — 17.20 Moj 
prijatelj Piki Jakob — 17.35 Zakladi 
Britanskega muzeja — 18.15 Na sedmi 
stezi, športna oddaja — 18.50 Dober 
dan, Selišči — 19.15 Risanka — 19.30 
TV dnevnik — 20.00 Film tedna: Žen
ska v izložbi — 21.40 Kitajska, I. del 
oddaje iz cikla Stoletje revolucij —
22.25 TV dnevnik.

ČETRTEK, 8. decembra: 9.00 TV v šo
li —• 15.00 Šolska TV — 15.55 Velesla
lom za ženske iz Val d’lsera — 17.25 
Profesor Baltazar, risanka — 17.50 Do
ba pilule, serija Krilati farmacevti — 
18.40 M. Belina: Dramatika ni več ne
znanka — 19.15 Risanka — 19.30 TV 
dnevnik — 20.00 Prijatelji in sosedje, 
nanizanka — 20.35 Kitajska, II. del od
daje iz cikla Stoletje revolucij — 21.25 
Rovinj 77, mednarodno srečanje štu

dentov glasbenih akademij — 22.30 TV 
dnevnik.

PETEK, 9. decembra: 8.45 TV v šoli
— 17.30 Folklora — 18.15 Pevski ta
bor 77 — 18.45 Modeliranje in odliva
nje, serija kiparske tehnike — 19.15 
Risanka — 19.30 TV dnevnik — 20.05 
Koncert v dvorani Slovenske filharmo
nije — 21.10 Razgledi: Take so izkuš
nje novega — 21.40 Spencerjevi piloti
— 22.30 TV dnevnik — 22.45 Šahov
ski komentar.

SOBOTA, 10. decembra: 8.00 Profe
sor Baltazar, risanka — 8.10 Moj pri
jatelj Piki Jakob, serija — 8.25 Potova
nje okrog sveta — 8.40 M. Belina: Dra
matika ni več neznanka — 9.15 Risan
ka — 9.25 Val d'lsere: Veleslalom za 
moške — 11.30 Po sledeh napredka
— 12.00 Lesno obdelovalni stroji —
12.10 Modeliranje in odlivanje — 14.10 
Val d’lsere: Veleslalom za moške •—
16.30 A. Popovič: Ančika Dumas —
17.45 Kaštanka, film — 19.15 Risanka
— 19.30 TV dnevnik 19.50 Tedenski 
zunanjepolitični komdntar — 20.00 Na
pačni človek, film — 21.45 TV dnevnik.
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trPijo? Vsaj dotlej, „da se najdejo prostori, kamor bo 
rn°9oče spraviti res vse pohištvo". Sicer pa je tudi ona. 
^Penja, naj tisto službo v Rominju kar sprejme, „ker brez 
de|a, kolikor ga pozna, pač ne bo zdržal". In potem da si 
Je °na tam — prav, ker si je mislila, da stvar ne pojde tako 
9|adko (moški so pač vedno neverjetni optimisti in ideali- 
sti!) — že nekako vse lepo uredila: v strahu, da ne bi tudi 
9jei koga vsilili v hišo, (onim v prvem nadstropju so ne- 

polkovnika), je tisto sobo, ki je sama s 
__ ... more opravičiti, za dober denar oddala 

Stari. zelo ljubeznivi dami (materi prav tistega polkovnika 
2 Prvega nadstropja). In tako meni — upajoč seveda, da 
0 bo pravilno umel — naj bi za sedaj ostalo vse pri sta- 
rerh. Na koncu še, da ga prisrčno pozdravlja in mu „v 
n°vem delokrogu" želi kar največ uspeha!

Pismo je tu dospelo do roba šeste strani, tako da je 
°stala le še vrstica prostora za Ljubico. In Ljubica je tam 
r®s začela: „Ljubi papaček! Jaz bi že tako rada," toda 

besedi ,bi že‘ je očitno naknadno vpisala zlog ,te‘; 
p°tem pa sta bili prvotna sedma in osma stran kar odfr
či’ a namesto tega vložen poseben list iste oblike z nada- 
J6vanjem: „tako rada videla, a mamica pravi, da morava 
°stati še tukaj, dokler ne najdeš primernega stanovanja. 

92 hodim sedaj v italijansko šolo, ker prejšnjih ni več. 
rezik mi dela nekoliko težav, a bom že zmagovala. Včeraj 
^6rTl napravila že samo en pogrešek. Poljublja te iz vsega 
°rca tvoja hvaležna hčerka."

Kocjančič je topo gledal na papir.
P°tem ga je polagoma prevzemala le ena misel: „Otrok 

■ botel pisati drugače in je nekdo posegel vmes! Otrok 
6 hotel reči; .Ljubi papeček! Jaz bi že tako rada k tebi'

«a starejšega 
Perko res ne

aii celo: .tako rada proč odtod'! Saj jo kar vidim, kako se 
ji ustavlja, kar piše o tisti svoji italijanščini. Moj Bog, ka
ko čudno je vse to!“

„Da, hudiča, moj otrok v italijanski šoli! In to brez mo
jega dovoljenja!" je tu nenadoma s tako silo zavrelo v 
njem, da ga je samo vrglo na noge! „Ker prejšnjih ni več!" 
Saj to je naravnost nesramna laž! In moj otrok jo mora 
trditi meni v obraz! Slovenske šole so še! Še včeraj so 
mi pravili! Res da se morajo revčki skrivati pod zemljo, 
kakor prvi kristjani po katakombah; a če se skrivajo otroci 
naših bednih delavcev, naj se skriva še moj! In ta moj 
otrok je povrhu tako srečen, da vsako uro lahko gre!

Ne, to je neverjetno, nezaslišano! Alma, moja Alma — 
ali si to res še ti?

In kdo so tisti ,oni‘, ki mi ponujajo svoje .brloge'? Kako 
je mogla napisati tako besedo!

Zgrudil se je na stol in si z obema rokama stiskal glavo, 
da bi se tam notri vsaj nekoliko spet umirilo.

„Znabiti pa nisem prav umel, znabiti je tako porazen 
samo prvi vtis? Človeku se včasih samo zdi. .. Saj vendar 
ni mogoče!... Ženske so pač bolj trezne in take stvari 
tudi res bolje presodijo. Naposled je to stanovanje tam 
gori v resnici skoraj bolj brlog — vsaj dokler ga nekoliko 
ne uredimo. Mogoče me je zaslepila le moja želja, da smo 
čim prej spet skupaj in sem ji to borno pribežališče nasli
kal v preveč prijaznih barvah? Čeprav sem vse po resnici 
povedal... da pač pozneje niti v očeh ne bo očitka... Pa 
sem se morebiti prav s tem izdal?... To se pravi: da si 
predstavlja vse še slabše, ker si pač misli, da mi je hre
penenje po njiju spremenilo to podrtijo v nekak, če še 
tako skromen paradiž?"

Vzel je zopet list v roke in se trudil, da bi ostal čim 
bolj trezen in tudi čim bolj miren. Hm, za otroka jo skrbi. 
No, tu ji bo treba povedati, da je soba vendarle sončna. 
Saj leži na jug in so tudi okna dovolj velika. Sicer pa ali 
nisem bil to že takisto poudaril?

„Toda, glej, glej, še to: malo, baje, bomo skupaj, kveč
jemu vsak teden po enkrat! In zato je bolje, da živimo vsak 
na drugem koncu sveta, s to prekleto mejo vmes!...

O, in slednjič še, da tista kalabreška coprnica .dobro 
plača'! Morda celih sto, celo dvesto lir! Še eno sobo naj 
odda! Najbolje kar .starejšemu gospodu polkovniku'. Da 
se bosta lahko še doma smejala!

Moj Bog! Kaj sem nemara že tudi — ljubosumen? ... 
Da je že kar kaj med njima? ... Po še ne petih tednih ... 
Ko so še najhujše vlačuge med vojno strpele vsaj nekaj 
mesecev!

Toda ti ljudje znajo z ženskami na čisto poseben na
čin ... Mogoče sta jo s staro veščo že toliko omrežila, da 
posluša nju dva. Kar slišim jo, kavko kuštravo: Hčerka 
moja zlata, čemu boste silili v tiste strašne zime, ko imate 
tu vse udobnosti?! Gospod soprog naj kar še malo potr
pi!... In kaj mislite, da se bodo njegovi ljudje v Mariboru 
držali? Nemci se že pripravljajo, a nekega dne boste mo
rali spet bežati, še srečni, če si rešite življenje! Ostanite: 
midva z mojim Beppotom bova skrbela za vas in sladkega 
vašega angela, da vama bo dobro tu!“

Kocjančič je sedaj stal pri oknu — ne da bi vedel, kako 
je prišel tja — in gledal ven. Razne človeške postave so 
stopale mimo, a on jih ni videl...

(Dalje prihodnjič)
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Lojze Spacal: mojster tehnike, okusa

Korošci romali v Škotijan ob Soči

Obirski ženski oktet: štirje koncerti 
v Ljubljani

dobje, kjer je umetnik spoznal in 
proučil tamkajšnjo geometrično ar
hitekturo, ki jo je prenesel na naš 
slovenski Kras in postal mojster 
kraške pokrajine.

Kot Kraševec občuti material. Kot 
likovnik računa z vsemi elementi 
abstrakcije in rezultati likovnega 
razvoja. Računa z gibanjem mas, 
igra se z odnosom med toplim in 
hladnim, z barvo in ploskvijo snu
je ritem, kot osnovni ritmični ele
ment variira toliko časa, da se zga
ne celotna ploskev; prestreza luč, ji 
nastavlja nešteto odsevajočih ogle
dalc, nešteto drobcenih dolinic za 
odpočitek. Zakaj svetloba je bist
veni element likovnih tvorb umet
nika Spacala: svetloba jih oživlja.

V njegovih grafičnih listih, zla
sti zadnjih let, je Spacal dognal 
razvoj procesa do stopnje, ko ni več 
mogoče, da bi umetnik svoja estet
ska doživetja osiromašil. Postopno 
omejevanje izreza iz narave - njego
vega Krasa, vzporedno luščenje vse 
bolj temeljnih struktur kraškega 
pejsaža, vedute in arhitekture in 
hkrati iskanje globljih, simboličnih 
vrednot človeškega deleža pri da
našnji podobi kraške pokrajine — 
to je značilno za umetniški razvoj 
tega občutljivega likovnega umet
nika v grafiki.

Galerija „aula slovenica" je za 
razstavo mojstra slovenskega Kra
sa poskrbela tudi za bogat katalog: 
28 tiskanih umetnikovih reproduk
cij je napravila italijanska tiskar
na v Trstu, medtem ko je ovojne 
strani, s slovenskim in nemškim be
sedilom, opremila slovenska tiskar
na Drava.

B. L.

sebna čast, da na tem svetem kra
ju, kjer so svetniki delovali in 
umrli za Kristusa, doživljati sveto 
daritev.

Po božji službi je župnik Claudio 
Tiberio razlagal romarjem potek iz
kopavanj, ki so jih v zadnjem ča
su izvršili. Pri oranju so ponovno 
našli ostanke mozaikov, stare nov
ce in figure. To je bil namreč tudi 
vzrok, da so začeli potem načrtno 
izkopavanje, ki še ni zaključeno. 
Tu so našli tudi sarkofag (kamnito 
skrinjo) mučencev, sv. Pronta in 
sv. Crizogona, ki sta delovala na 
tem ozemlju in bila vzornika svetih 
bratov Kancijana, Kancija in sestre 
Kancijanile.

Izkopanine pričajo, da je živela 
tu aktivna krščanska skupnost, ki 
je uspešno pokristjanjevala svojo 
okolico, z glavnim središčem Akvi- 
lejo, iz katere se je potem širila 
Kristusova vera celo v naše kraje.

Po ogledu je domači župnik po
vabil koroške goste na kozarček 
pristnega rujnega vinca. Vsem bo 
romanje v Škocijan ob Soči ostalo 
še dolgo v najlepšem spominu.

WVVWVWV.V.V.VAW.V.V.VAW.%V.,,W.VW.,.\%WWV^

Mestece Laško praznujeGalerija „aula slovenica" v 
Celovcu nam je spet predsta
vila košček likovnega sveta 
(o tej otvoritvi je naš list že 
poročal v prejšnji številki), in 
sicer košček likovnega opusa 
slovenskega akademskega sli
karja in grafika, prof. Loj
zeta Spacala. Razstavlje
nih je 46 njegovih grafičnih 
listov.

Lojze Spacal se je rodil v Trstu 
15. junija 1907. Že po končani ljud
ski šoli si je moral poiskati delo.

Zaposlen je bil kot risar v tržaški 
ladjedelnici. Leta 1930 so ga Ita
lijani aretirali in pregnali v južno 
Italijo. V času pregnanstva se je 
posvetil umetnosti in 1934 končal 
študij na umetniški šoli v Benet
kah. A že leto navrh ga najdemo 
na višjem likovnem zavodu v Mon
zi. V drugi svetovni vojni so ga 
Italijani spet aretirali in poslali v 
koncentracijsko taborišče.

Kot slikar se je prvič predstavil 
javnosti 1937. Prvo svojo razstavo 
je imel v Trstu 1940. V teh štiri
desetih letih svojega ustvarjanja je 
umetnik razstavljal v največjih ita
lijanskih galerijah ter na tujem, ta
ko v Parizu, Miinchnu, Oslu, na 
Dunaju, v Ljubljani, v Beogradu. 
Poleg tega je sodeloval na skupin
skih mednarodnih likovnih razsta-

BELJAK
Meseca novembra smo se na be- 

Ijaškem pokopališču poslovili od 
Milke Boštjančič, žene pred 
leti umrlega poštnega uradnika Ož
bolta.

Pred 50 leti sta si z možem po
stavila lepo domačijo, ki je nudila 
streho tudi prof. Tischlerjevi dru
žini, kamor so Slovenci iz oklice 
radi prihajali.

Rajna vdova se je rodila v Dra
vogradu, dolga leta pridno delala 
v Ameriki in se leta 1921 poročila 
v Beljaku. Zadnje leto jo je vid po- 
popolnoma zapustil in je živela pri 
svojem sinu Viliju, primariju v du
najski bolnišnici.

Pogreba so se udeležili sorodniki 
iz Dravograda in Bilčovsa ter znan
ci iz Beljaka.

Sinu in ostalim sorodnikom izre
kamo po tej poti naše iskreno so
žalje.

NAŠ TEDNIK izhaja vsak četrtek. Na
roča se na naslov: „Naš tednik", Ce
lovec, Viktringer Ring 26, 9020 Klagen- 
furt. — Telefon uredništva, oglasnega 
oddelka in uprave 72 5 65. Naš za
stopnik za Jugoslavijo ADIT-DZS, Gra
dišče 10, 61000 Ljubljana, tel. 22207. 
Naročnina znaša letno: za tuzemstvo 
150.— šil., za Jugoslavijo 150.— din 
za ostalo inozemstvo 250.— šil. (po 
zračni pošti 500.— šil.). — Lastnik in 
izdajatelj: Narodni svet koroških Slo
vencev. — Odgovorni urednik: Nužej 
Tolmajer, Verovce štev. 2, 9065 Zrelec. 
— Tiska: Tiskarna Družbe sv. Mohorja 
v Celovcu, Viktringer Ring 26.

vah: v Rimu, na bienalu v Benet
kah, v Ljubljani, Tokiu, Aleksan
driji in drugod. Ravno na teh ve
likih skupinskih razstavah je prejel 
več nagrad. Tako je dobil leta 1973 
naj večje slovensko priznanje: Pre
šernovo nagrado za življenjsko delo 
na likovnem področju. Kot smo 
izvedeli, je prejel Lojze Spacal na
grado „Zlatega sv. Justa11, ki jo že 
enajsto leto zapored podeljuje 
Združenje kronistov Furlanije-Ju- 
lijske krajine znanim osebnostim te 
dežele.

Spacal je skozi štiri desetletja svo
jega likovnega ustvarjanja zrasel v 
velikega mojstra. S tem v zvezi naj 
omenimo Spacalovo ohridsko ob-

Pred kratkim je romalo stopet 
vernikov iz treh koroških far v Ško
cijan ob Soči. Cerkev v Škocijanu 
je namreč posvečena sv. Kocijanu. 
V novejšem času so tamkaj izko
pali kosti sv. Kocijana, prav tako 
pa tudi kosti njegovega brata Kan
cija in njegove sestre Kancijanile.

Romarje so vodili štirje duhovni
ki: dekan VValcher iz Čajne na Ži
li, župnik Peter Bitimi iz Grafendor- 
fa, župnik Rudi Safran iz Melvič in 
provizor Mirko Isop iz Škocijana 
ob Klopinjskem jezeru.

V Škocijanu je romarje pozdravil 
kancler Rudolf Klinec, ki je izrazil 
izredno zadovoljstvo nad obiskom 
koroških romarjev. Le-te je hotel 
pozdraviti škof Cocolin osebno, a 
je bil na žalost zadržan. Tudi tam
kajšnji župnik Claudio Tiberio je 
romarje prisrčno pozdravil.

Relikvije (svetinje) teh svetnikov 
so spravljene v skrinji, nad kate
ro je oltar iz marmorja. Tu, pri glav
nem oltarju je romarska skupina 
opravila božjo službo. V dvojezični 
slavnostni pridigi je Mirko Isop pou
daril, da je za koroške romarje po-

Dne 11. in 18. novembra 1977 
je bil Obirski ženski oktet gost ob
čine Ljubljana-Bežigrad. Na inici
ativo predsednika ZKO občine 
Ljubljana-Bežigrad tovariša Ko
mana, so obirske pevke gostovale 
na osnovni šoli „Danile Kumar11, 
v prosvetnem domu Savlje (Krajev
na skupnost Posavje), na osnovni 
šoli „F. Ravbar", (Krajevna skup
nost Dol pri Ljubljani) in v dvo
rani kulturnega društva „ Jurij 
Flajšman11 (Krajevna skupnost Be- 
ričevo).

Obirski ženski oktet je tako štiri
krat odpel celovečerni koncert z 
enaindvajsetimi pesmimi. Spored je

drugi del z narodnimi v raznih pri
redbah slovenskih skladateljev, zad
nji del pa je vseboval pesmi na be
sedilo in harmonizacijo Valentina 
Polanška.

Na obeh imenovanih šolah je šol
ska mladina na prikupen način po
vezovala koncert, z recitacijami ob
činstvu približevala koroško proble
matiko in dostojno oblikovala last
ne jubileje. V Savljah se je pri
družila še mlada domača folklorna 
skupina z vmesnimi nastopi.

Številno občinstvo, prisrčen ap
lavz, prijetna domača gostoljubnost 
in darila — so izražali hvaležnost, 
katero so pevke kot osrečujoče pev-

Mestece Laško v Savinjski do
lini obhaja letos kar dvojni jubilej: 
pred 750 leti je bilo prvič omenje
no kot trg, pred 50 leti pa je bilo 
proglašeno za mesto. V znamenju 
teh dveh dogodkov je stala vrsta 
praznovanj, ki so se začela že spo
mladi s krajevnim praznikom v La
škem, sledile pa so še razne šport
ne in kulturne prireditve. Zadnjo 
soboto pa je v Domu Dušana Po
ženela bilo posvetovanje o zgodo
vini Laškega, ki je nudilo gostom 
in domačinom zanimiv pogled ta
ko v preteklost kot tudi v današnjo 
problematiko Laškega in bližnje 
okolice.

Navzoče je pozdravil predsed
nik občinske skupščine Rudi Gro
sar, ki je še posebej poudaril do
stojni prispevek prebivalcev obči
ne Laško za osvoboditev izpod fa
šistične okupacije in izrazil željo, 
da bi zgodovinarji to razdobje še 
bolj natančno obdelali. Pozdravne 
besede je spregovoril tudi Ignacij 
Voje, predsednik Zgodovinskega 
društva za Slovenijo.

KAJ PRIČAJO ARHEOLOŠKE
NAJDBE?
Arheološke najdbe nam pričajo, 

da je bila pokrajina ob spodnji Sa
vinji naseljena že v železni dobi. 
Za Kelti so se tu naselili Rimljani, 
ki so zapustili številne sledove. Na 
rimske provinciale so naleteli ob 
svoji priselitvi okrog leta 600 Slo
venci, kar izpričuje kar več kra
jevnih imen z korenom „Lah“.

V času Babenberžanov je rastel 
pomen laškega posestva, saj so 
le-ti nameravali razširiti svojo ob
last iz te svoje najjužnejše posto
janke naprej proti jugu in tod mi
mo naj bi vodila nova trgovska 
pot z Dunaja v Italijo. Po izumrtju 
rodbine Babenberžanov je Laško 
posestvo prišlo v roke Habsburža
nov, ki pa se zanj niso preveč bri
gali, zastavljali so ga raznim fev
dalcem, med drugim celjskim gro
fom.

PRIMOŽ TRUBAR V LAŠKEM
V dobi reformacije je tu nekaj 

let kot vikar služboval Primož Tru
bar. Rodila pa sta se v Laškem 
dva humanista, Mihaejl Tiffernus 
in Avguštin Prugl. Slednji je znan 
zlasti kot zbiralec rimskih napi
sov.

Med kmečke punte sodi upor 
laških sejmarjev zoper vinski da
vek leta 1572, posebno aktivni pa 
so bili laški podložniki v kmečkem 
puntu 1635, ko so zasedli sedež 
gospostva in gradove v okolici.

V prvi polovici 19. stoletja se 
znatno zboljša prometna in s tem 
gospodarska situacija Laškega z 
izgradnjo ceste in pozneje še že-

Prejšnjo nedeljo popoldne je bil 
pod iniciativo Krajevnega odbora 
ZSM — B i I č o v s proizveden tur
nir namiznega tenisa za dekleta iz 
Bilčovsa in okolice. Turnir se je 
odvijal v dvorani v Šentjakobu. De
kleta so se hrabro borila ena proti 
drugi. Vse so vzele ta turnir zelo 
resno, če pomislimo, da so se 
tedne poprej intenzivno priprav
ljale ter trenirale, kar je pri mno
gih končno tudi potrdil rezultat.

Lestvica tega turnirja je bila 
sledeča: Prva in najboljša igralka 
je bila Ogris-Martič Geli, 
2. mesto je zasedla Mili Gasser, 3. 
mesto ex equo Mici Jesenko, Kri
sta Krušic, 5. mesto ex equo Emi 
Stingler, Majda Gabriel, Martina 
Ogris, Rezi Valentinitsch, 9. mesto 
ex equo Marija Krušic, Marija Sting-

leznice. Zdaj se začenja razvijali 
industrija in rudarstvo. Pivovarna! 
premogovniki in zdravilišče so 
močno spremenili lice mesta, K' 
je dolgo časa imelo bolj obrobno 
lego.

SPREMENJEN NARODNOSTNI
SESTAV TRGA
Po marčni revoluciji leta 184® 

je dobilo Laško nove upravne pr,‘ 
stojnosti. Kot sedež okrajnega so
dišča je zdaj sprejelo številne urad
nike, ki pa so bili večinoma Nem
ci. Isto velja za podjetnike in nji
hove nameščence. S tem pa se je 
spremenil narodnostni sestav v tr
gu in so se začeli narodnostni boji- 
Vsaka narodnost je imela svoja 
društva in svoje organizacije, I® 
gasilsko društvo, ki sodi med naj
starejše v Sloveniji, je bilo skup
no. Nemci so izposlovali samostoj
no občino za trg, in res so brez slo
venske okolice dosegli v občini ve
čino, tako da je imelo Laško od 1873 
do 1918 nemškega župana. Ker ie 
bila državna šola slovenska, je nem
ško šolsko društvo postavilo še 
nemško šolo. Že takrat prakticira
na oblika ljudskih štetij pa je izka
zala nemško večino tako leta 1908 
kot 1910.

NARODNOSTNI BOJI
SO PRENEHALI
V stari Jugoslaviji so prenehali 

narodnostni boji, zato pa je sto
pila v ospredje politična diferen
ciacija. A čeprav so bili politični 
boji tega časa zelo hudi, je ven
dar v Laškem vladala na kultur
nem področju sloga med tabori, 
prav do zadnjih let pred drugo sve
tovno vojno.

Toda vse zaprtije so bile po
zabljene, ko so Nemci vkorakali 
v Jugoslavijo. Odpor proti naciz
mu je združeval vse prebivalstvo 
razen izrazitih nemčurjev. Okoliš 
Laškega je doživel več partizan
skih akcij, ki so presegale krajev
ni okvir in žrtve, ki jih je dopri
neslo prebivalstvo, so zelo visoke- 
Poleg tega pa je bilo mesto §e 
močno poškodovano od bombar
diranja.

LAŠKO —
MESTECE KULTURNIH
SPOMENIKOV
Danes se nam Laško predstav

lja kot razgibano mestece s Po
membnimi kulturnimi spomeniki in 
zanimivimi industrijskimi ter turi
stičnimi podjetji. Jubilejna prazno
vanja pa so pokazala, da se me
sto ne zaveda samo svoje boga*6 
tradicije, temveč da z novimi ide' 
jami in mladostnim zanosom grad' 
še lepšo bodočnost.

ler, Kati Kropivnik, Toni Partl ter 
Elisabeth Hedenig.

Dvorana je bila nabito poln9 
radovednih fantov, ki so bili ob iz( 
redno dobrem igranju ter dobrl 
taktiki ter tehniki posameznih de
klet zelo navdušeni.

Temu bo sledil turnir namizneg9 
tenisa za fante. M- J-

OBIRSKO
(Čestitamo)

Pred kratkim je zaključil svoj 
študij (prirodopis, fizika, kemija) n9 
graški univerzi Mirko O r a ž e z 
Obirskega.

Iskrenim čestitkam se pridružu
jeta NSKS in NT.

bil razčlenjen na tri dele:
Prvi del so sestavljale koroške čevo plačilo nesle na svoje koroške 

narodne v ljudskem tonu, sledil je slovenske domove.

FSI*!mmssiMsš

Dolina treh mesecev (1943)

Dejavnost biliovske mladine tudi 
na športnem področju


